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 نقش نسل چهارم فناوری
 در صنعت فولاد

هفتمین کنفرانس بین المللی اس��تیل پرایس با موضوع 
ن��وآوری در تولید و فروش و نگاه ویژه به بازارهای مجازی 
فولاد تولید فولاد های س��بک و عصر آلیاژها در محل هتل 
المپی��ک ته��ران با حضور ش��رکت های ب��زرگ فولادی و 
معدنی برگزار ش��د. حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل فولاد 
مبارکه اصفهان در هفتمین کنفرانس استیل پرایس درباره 

اهمیت نسل چهارم فناوری در صنعت فولاد... 4 4
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طرح اصلاح قانون معادن 
ضد جهش تولید است

گام جدید در انتقال آب 
خلیج فارس به فلات مرکزی 

 کمک مجلس 
به بازنشستگان هما

بالاخره کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
ب��دون توجه ب��ه نظرات تش��کل های معدنی و 
مرکز پژوهش های مجلس، کلیات طرح اصلاح 
م��وادی از قانون معادن کش��ور را تصویب کرد. 
دبیر انجمن سنگ ایران درباره این اصلاحیه آن 
را نابودکننده این بخش و فرار س��رمایه گذاران 

برشمرد. احمد شریفی بر این باور است...

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه 
نام دس��ت اندرکاران پروژه بزرگ و ملی انتقال 
آب خلیج فارس به فلات مرکزی ایران در تاریخ 
آبادانی کش��ورثبت خواهد شد، از آغاز عملیات 
اجرایی خطوط دوم و س��وم این پروژه در آینده 
نزدیک خبر داد. علیرضا رزم حسینی در جلسه...

مزای��ای  و  وضعی��ت حق��وق  ب��ه  باتوج��ه 
بازنشستگان هما، درخواست کمک هزار میلیارد 
تومانی دولت به صندوق بازنشستگی هما مطرح 
ش��د. گفته می ش��ود درخواس��ت بازنشستگان 
ش��رکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران در 
مسیر تصویب کمیسیون تلفیق مجلس شورای 

اسلامی قرار دارد...

دخالت های ویرانگر  سمت و سوی
 بازار سنگ آهن

 امیر صباغ
مدیر اقتصادی و توسعه 
سرمایه گذاری ایمیدرو

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

بورس کالا مکانیسمی برای تقابل میان عرضه 
و تقاضا و کش��ف قیمت است؛ بنابراین سیاست 
تعیین ضری��ب و قیمت پایه ب��رای عرضه یک 
محصول در رینگ معاملاتی بورس کالا درست 

نیست. 
در همی��ن ح��ال، ن��رخ ف��روش ف��ولاد در 
و  ارز  ن��رخ  براس��اس  کالا  ب��ورس  معام��لات 
همچنی��ن قیمت این محص��ول در بازار جهانی 
مش��خص می ش��ود؛ بنابرای��ن به اعتق��اد من، 
ش��مش فولاد در بازار داخلی ب��ا قیمت بالایی 
 عرضه نمی ش��ود، بلکه تابع متغیرهای اقتصادی 

است. 
حال چنانچه این متغیرها ثابت باشند، شاهد 
ثب��ات در بازار فولاد و حتی گس��ترش رکود در 
این بازار خواهیم بود، چراکه خریداران دس��ت 
از معامله کش��یده و انتظار افت هرچه بیش��تر 

قیمت ها را خواهند داشت. 
ب��ورس کالای ای��ران طی چند هفت��ه اخیر 
ب��ورس،  ش��ورای عالی  مصوب��ه  براس��اس  و 
قیم��ت  پایه ش��مش و محصولات ف��ولادی را 
در معام��لات ب��ورس کالا تعیین کرده اس��ت. 
ب��ر همین اس��اس نی��ز به دنبال نبود مش��تری 
ب��رای خری��د ای��ن محص��ولات ب��ا هماهنگی 
 عرضه کنندگان محصول اقدام به اصلاح قیمتی 

می کند...
ادامه در صفحه 2

سرمقاله تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
به عنوان مثال، در چند هفته اخیر شمش عرضه شده 
در رینگ معاملاتی بورس کالا خریدار نداشت و شرکت 
بورس کالای ایران هفته گذشته اقدام به اصلاح قیمت 
پای��ه کرد که  دنبال آن ش��اهد معامل��ه این محصول 
بودیم.  هرچند همچنان برای میلگرد مش��تری وجود 
ن��دارد و انتظار می رود با قیمت های این محصول طی 
هفت��ه جاری، عرضه های میلگرد نی��ز فروش برود. از 
مجموع موارد یادش��ده اینطور برداش��ت می شود که 
دخالت در روند عرضه و تقاضای فولاد در بورس کالا، 
سیاست اشتباهی است.  هرچند در درست ترین روش 
ممک��ن هر تولیدکننده ای باید این اختیار را داش��ته 
باشد که قیمت عرضه محصول خود را تعیین کند.  در 
ادامه و در سایه رقابت، این نرخ به قیمت مورد انتظار 
بازار می رسد اما تعیین قیمت پایه منطقی نیست. کما 
اینکه این الگو تاکنون در هیچ کشوری مورد استفاده 
ق��رار نگرفته اس��ت.  در حال حاض��ر، قیمت فولاد با 
توج��ه به افت مح��دود قیمت این محص��ول در بازار 
بین المللی و همچنین انتظار برای افت قیمت دلاری 
در چن��د ماه آینده، رو به کاهش می رود.  اما این روند 
نزولی بدون هیچ فشاری پدید آمده است و هیچ کدام 
از دس��تورات اخیر مبنی بر اصلاح ش��یوه نامه تنظیم 
بازار فولاد تاثیری بر این کاهش قیمت ها نداش��ته اند.  
البته انتقادهایی به این ش��یوه نامه وارد است و اصلاح 
آن جری��ان دارد. هرچن��د در مواردی برداش��ت های 
اش��تباهی از این شیوه نامه می ش��ود.  به عنوان مثال، 
در ش��یوه نامه به هیچ عن��وان تاکیدی بر عرضه 100 
درص��دی محصولات تولید ش��ده در ای��ن زنجیره از 
طریق مکانیس��م بورس کالا وجود ندارد.  اما معاونت 
معدنی پیشین وزارت صنعت، معدن و تجارت این بند 
را بنا به میل خود تفسیر کرده و اصرار بر عرضه 100 
درص��دی فولاد و محصولات ف��ولادی در بورس کالا 
داش��ت. در حالی که در این بند از واژه فروش استفاده 
ش��ده بدین معنی ک��ه 100درصد فروش داخلی این 
زنجیره در بورس باش��د.  بنابراین می توان سهمیه ای 
را ب��ه ص��ادرات این واحدها اختص��اص داد. حال اگر 
عرضه محصول باقیمانده در بورس مش��تری نداشت، 
دوب��اره صادرات موضوعیت می یابد؛ بنابراین چنانچه 
این ش��یوه نامه بدین ترتیب تفسیر شود، بازار تعدیل 
و چالش های کنونی برطرف خواهد ش��د. به اعتقاد ما 
ه��م عرض��ه چندباره فولاد و محص��ولات فولادی در 
بورس کالا با هدف کسب امتیاز صادرات اشتباه است، 
چراکه واحدهای تولیدکننده از توان مالی برای عرضه 
 چن��د باره و ف��روش نرفتن محصول خ��ود برخوردار 
نیستند.  این واحدها هزینه های ثابتی همچون هزینه 
دستمزد نیروی انسانی، آب و برق و گاز را باید پرداخت 
کنن��د و نمی توانند فقط برای دریافت مجوز صادرات 
چن��د هفته ای را منتظر بمانند؛ بنابراین باید تفس��یر 
شیوه نامه به گونه ای باشد که تقاضای بازار هم همچنان 
روان بماند.  در ادامه باید خاطرنشان کرد که مجلس 
شورای اسلامی نیز طرحی را برای سامان بخشیدن به 
زنجیره فولاد در دستور کار دارد.  هر چند این دست 
دخالت ها از س��وی قوه قانون گذار از اس��اس درس��ت 
به  نظر نمی رس��د اما ب��دون تردید در صورت تصویب 
قانون یادشده، شیوه نامه فولاد خود را منطبق با قانون 

بروزرسانیمی کند.  
در مجم��وع هرق��در دولت و مجل��س از دخالت در 
فضای کاری کس��ب وکار بنگاه ها دوری کند، وضعیت 
بازار بهبود می یابد، چراکه قفل کردن بازار کامودیتی ها 
ب��ه قانون می تواند پیامدهایی برای تولیدکنندگان به 
همراه داشته باشد و حتی خطر توقف تولید برخی از 

این واحدها را تهدیدمی کند.

وزی��ر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه نام دس��ت اندرکاران 
پ��روژه بزرگ و ملی انتقال آب خلی��ج فارس به فلات مرکزی ایران در 
تاریخ آبادانی کشورثبت خواهد شد، از آغاز عملیات اجرایی خطوط دوم 

و سوم این پروژه در آینده نزدیک خبر داد.
به گزارش ش��اتا، علیرضا رزم حسینی در جلسه بررسی آغاز عملیات 
اجرایی خط دوم و سوم پروژه انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی 
ای��ران )اس��تان های کرمان، یزد، س��منان، اصفهان، خراس��ان جنوبی 
و خراس��ان رض��وی( با تاکید بر ای��ن مطلب، افزود: پ��روژه انتقال آب 
خلیج ف��ارس به فلات مرکزی ایران پروژه ای بزرگ و مهم برای کش��ور 

و منطقه است.
وی ب��ا بی��ان اینکه این خط انتقال آب، تمدن س��از و فرهنگ س��از 
خواهد بود، گفت: مطمئن��ا تاثیرات این پروژه در ایجاد امنیت و ثبات 
اجتماعی، توس��عه، آبادانی و همچنین تامین آب ش��رب پایدار مناطق 
 شرقی کشور برای جلوگیری از مهاجرت از این مناطق بسیار چشمگیر 

است.
وزیر صنعت، مع��دن و تجارت پروژه انتقال آب خلیج فارس به فلات 

مرکزی ایران باعث افزایش سهم ایران از این آب ها خواهد بود.
رزم حس��ینی همچنین از رس��انه ها و صدا و س��یما خواس��ت که با 
اطلاع رس��انی مناسب و انعکاس ابعاد مختلف این پروژه مهم و ملی در 
زمینه امیدآفرین وی، آب را یکی از مولفه های مهم در راهبرد توس��عه 

صنعتی ایران دانس��ت و ادامه داد: این پ��روژه علاوه بر تاثیراتی که در 
حوزه تأمین آب صنایع و معادن خواهد داشت، در دیگر حوزه ها کشت 
های پر بازده و کش��ت صنایع گلخانه ای نیز قابل تامل و بررسی خواهد 
بود. وزیر صنعت ، معدن و تجارت همچنین با اش��اره به تاکیدات مقام 
معظم رهبری و دس��تورات ویژه رئیس جمهور در جلس��ه اخیر هیات 
دولت درباره پروژه انتقال آب، بر عزم راسخ تمام مسئولان دولت برای 
تکمیل این پروژه تاکید کرد. در این جلسه با حضور شرکت های بزرگ 
معدن��ی، موضوع پروژه انتقال آب خلی��ج فارس به فلات مرکزی ایران 
) استان های کرمان، س��منان، یزد، اصفهان، خراسان رضوی و خراسان 

جنوبی( مورد بررسی قرار گرفت.

مدی��رکل دفتر برنامه ریزی، فناوری و بودجه این س��ازمان 
گفت: مطالع��ات اولیه و مقدماتی مربوط ب��ه ۲ ژئوپارک در 
محوره��ای جندق-خ��ور و نخلک-انارک در ش��رق اس��تان 

اصفهان انجام شده است.
و  زمین شناس��ی   س��ازمان  روابط عموم��ی  گ��زارش  ب��ه 
اکتش��افات معدنی کش��ور، رضا جدیدی افزود: پیمایش های 
اولیه و مقدماتی س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی 
کشور برای این مناطق جهت تبدیل شدن به ژئوپارک انجام 
ش��د اما با توجه به ظرفیت های زیاد استان اصفهان باید این 

مطالعات کامل شود.
وی خاطرنش��ان ک��رد: ای��ن ۲ منطق��ه دارای رکوردهای 
جهانی و ویژگی ه��ای منحصربه فرد و بی نظیر در پدیده های 
زمین شناس��ی و معدنکاری و فلزکاری کهن اس��ت و قابلیت 

تبدیل شدن به ژئوپارک را در سطح بین المللی دارد.
مدی��رکل دفت��ر برنامه ریزی، فن��اوری و بودجه س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور ب��ا بی��ان اینکه 
مطالعات��ی برای ژئوپ��ارک کویر مرنج��اب در آران و بیدگل 
انجام ش��د، تصریح کرد: برای بررس��ی ظرفیت س��ایر نقاط 
اس��تان اصفهان جهت تبدیل شدن به ژئو پارک مانند تالاب 

بین المللی گاوخونی نیاز به آمایش کامل این خطه است.
جدی��دی ب��ا اش��اره ب��ه اینکه س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کش��ور، متولی مطالعات ژئو پارک است، 
خاطرنش��ان ک��رد: حاکمیت منطقه و اس��تان بای��د در این 
زمینه درخواس��ت داش��ته باشد تا س��ازمان زمین شناسی و 

اکتشافات معدنی کشور برای تامین منابع مالی مورد نیاز آن 
اقدام کند.

وی با بی��ان اینکه ژئوپ��ارک یک مح��دوده جغرافیایی با 
ویژگی ه��ای منحصربه فرد زمین شناس��ی و زیرس��اخت های 
اقتصادی، فرهنگی و گردش��گری است، اظهار کرد: ژئوپارک 
دارای جامع��ه محلی میزبان اس��ت که مش��ارکت آنها برای 
ارتق��ای زیرس��اخت های اقتصادی و فرهنگ��ی منطقه مورد 

هدف ژئو پارک ضروری است.
مدی��رکل دفت��ر برنامه ریزی، فن��اوری و بودجه س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور با تاکید بر اینکه 
وج��ود جامعه محلی پوی��ا در کنار پدیده ه��ای منحصربفرد 
زمین شناس��ی برای ش��کل گیری ژئوپارک، اهمیت بسیاری 
دارد، افزود: این کارها به سال ها تمرین نیاز دارد و پس از آن 

باید برای ثبت جهانی ژئوپارک درخواست داد.
جدی��دی با اش��اره به آمادگی خوب اس��تان اصفهان برای 

تکمی��ل مطالعات ژئوپ��ارک، گفت: ما مدل ه��ای موفقی در 
کش��ور در این زمینه مانند ژئوپارک بین المللی قش��م و ملی 
ارس و طبس داریم و امید است اصفهان در نوبت بعدی برای 

ثبت ژئوپارک قرار گیرد.
وی با بی��ان اینک��ه ظرفیت یابی ژئوپارک در س��طح ملی 
و بین الملل��ی در اصفهان توس��ط س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتشافات معدنی کشور و با همکاری اتاق بازرگانی این استان 
در حال انجام اس��ت، گفت: قرار اس��ت جلسه های مربوط به 

این کار ادامه یابد.
مدی��رکل دفت��ر برنامه ریزی، فن��اوری و بودجه س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور با بیان اینکه این 
س��ازمان، مدل ژئوپارک در اس��تان اصفه��ان را معرفی کرد، 
بی��ان کرد: ژئوپارک فقط در یک مرحله و یک مکان ش��کل 
نمی گیرد بلکه ممکن اس��ت چند س��ال طول بکشد و چند 

شهرستان را در برگیرد.
ش��ایان ذکر اس��ت؛ خور، جندق، ان��ارک و نخلک از توابع 
شهرستان خور و بیابانک در ۴۲0 کیلومتری شرق اصفهان و 
در قلب کویر مرکزی ایران اس��ت. خور و بیابانک به مرکزیت 
ش��هر خور با وس��عتی افزون بر 1۲هزار کیلومتر مربع حدود 

10 درصد از کل مساحت استان اصفهان را در اختیار دارد.
ای��ن خطه دارای پدیده های بکر و طبیعی بس��یاری مانند 
آبش��ار نمکی، مجتمع معدنی پتاس، رمل های ماسه ای تخت 
عباس��ی و تخت عروس، چال سلکنون، نیزار مصر و فرحزاد، 

دریاچه نمک و چشمه گرمه و آبگرم است.

گفتنی اس��ت، »ژئوپ��ارک« مخفف پارک زمین شناس��ی 
اس��ت و طبق تعریف س��ازمان آموزش��ی، علمی و فرهنگی 
سازمان ملل متحد )یونس��کو( گستره ای با مرزهای آشکار و 
پهنه کافی اس��ت که در برگیرنده چند پدیده زمین شناسی 
کمی��اب و برجس��ته باش��د و در آن گس��تره جاذبه ه��ای 
طبیع��ی، تاریخ��ی و فرهنگ��ی ارزش��مند یافت ش��ود، این 
گس��تره باید از برنامه های مدیریت گس��ترش و بهره برداری 
و طرح ه��ای حفاظت��ی برخ��وردار و توان بالا بردن س��طح 
 اقتص��ادی جامع��ه محلی و جل��ب همکاری ه��ای مردمی را 

داشته باشد.
ه��دف از ایجاد ژئو پ��ارک، توانمندس��ازی جامعه محلی، 
توس��عه پایدار اقتص��ادی و گردش��گری و حفاظت از میراث 
زمین اس��ت که در معرض تعرض و خس��ارت های ناش��ی از 
فعالیت ه��ای انس��انی ق��رار دارد؛ تاکنون ژئو پارک قش��م از 
کش��ورمان به صورت بین المللی ثبت ش��ده و تحت حمایت 
یونسکو درآمده  است و چند ژئو پارک ملی دیگر برای جهانی 
شدن به س��ازمان آموزش��ی، علمی و فرهنگی سازمان ملل 

متحد پیشنهاد شد.
ژئوپ��ارک علاوه بر پدیده های بارز زمین شناس��ی می تواند 
از آثار تاریخی، بوم شناس��ی، باستان شناس��ی، محیط زیست 
غن��ی و میراث فرهنگ��ی و طبیعی دیگری برخوردار باش��د 
ک��ه به گفت��ه کارشناس��ان و مس��ئولان، مناطق بس��یاری 
 در کش��ورمان اس��تعداد تبدیل ش��دن به منطق��ه ژئو پارک 

را دارند.

مدیرعامل شرکت آلومینای ایران گفت: کارخانه 
تولید ش��مش آلومینی��وم در دهه فجر به ظرفیت 

کامل تولید دست پیدا می کند.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، تورج زارع به 
مناسبت دهه فجر گزارشی از اقدامات انجام شده 
ارائه  داد و افزود: این کارخانه در دهه فجر امسال با 
راه اندازی تمامی دیگ های واحد احیا، به ظرفیت 

کامل ۴0هزار تن می رسد.
وی همچنین گفت که ش��رکت آلومینای ایران 
با تولید هیدرات ویژه، جزو ۵ کش��ور تولید کننده 
این ماده ارزشمند قرار می گیرد. طبق پیش بینی ها 
پروژه فوق در دهه فجر سال آینده وارد مدار تولید 
می ش��ود. به گفت��ه زارع، تولید هی��درات ویژه، با 
اس��تفاده از دانش شرکت های ایرانی انجام خواهد 

شد.
مدیرعام��ل آلومین��ای ایران افزود: در 3 س��ال 
اخیر ب��ا اجرای طرح ه��ای توس��عه ای در معدن، 
کارخانه های تولید آلومینا و آلومینیوم در مجموع 

1۵00 شغل در این مجموعه ایجاد شده است.
وی با اشاره به انجام فعالیت های اکتشافی اظهار 

کرد: ب��ا افزایش ذخیره ماده معدنی بوکس��یت از 
۷میلیون به 30 میلیون ت��ن، مدت زمان فعالیت 
برای بهره برداری از معدن به 30 سال افزایش پیدا 

کرده است.
زارع در بخش دیگری از سخنانش گفت: کسب 
عناوینی همچون رتبه نخس��ت و دریافت تندیس 
برنزی��ن در جایزه ملی به��ره وری معدن و صنایع 
معدنی )ایمیدرو(، رتبه نخست در جایزه بهداشت، 
 ایمنی و محیط زیست ایمیدرو و نیز رتبه برتر بین 
۵00 شرکت در رشد سریع، ا زجمله دستاوردهای 

شرکت آلومینای ایران است.

گام جدید در انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی 

انجام مطالعات اولیه ژئو پارک های محور خور و انارک اصفهان

کارخانه آلومینیوم جاجرم به ظرفیت کامل می رسد

گروه معدن

ط��رح جامع طلا ک��ه از طری��ق جمع آوری 
اطلاعات موجود در این صنعت و سیاست های 
این ح��وزه با همفکری بخ��ش خصوصی تهیه 
ش��ده در تلاش است تا برداشتن ۵ گام اصلی، 
طراحی مدل های مناس��ب برای دس��تیابی به 
اهداف بهینه صنعت و طراحی اس��تراتژی های 

متنوع را برای این صنعت ارزشمند ارائه کند.
به گزارش ایراس��ین، در ط��رح جامع طلای 
ای��ران، تولید ط��لای معدنی 10 کش��ور برتر 
تولید کنن��ده م��ورد بررس��ی ق��رار گرفته و بر 
اس��اس آن، در س��ال ۲01۹ رتبه نخس��ت به 
کش��ور چین تعلق دارد و می��زان طلای تولید 
ش��ده نیز 3۸3تن ثبت ش��ده و بعد از آن نیز 
روس��یه ب��ا تولید 330تن، اس��ترالیا ب��ا تولید 
3۲۵ت��ن، ای��الات متح��ده با ۲00ت��ن، کانادا 
1۸3ت��ن، پرو 1۴3تن، غن��ا 1۴۲تن، افریقای 
جنوبی 11۸ت��ن، مکزیک 111ت��ن، اندونزی 
۸3ت��ن رتبه دوم تا دهم تولید کنندگان طلا را 
به خود اختصاص داده اند. در این میان س��هم 
ای��ران نیز تولید 11تن طلا بود و س��همش از 
تولید جهانی این فلز ارزشمند 0.3درصد بوده 

و در رتبه 3۹جهان قرار گرفته است.
ب��ه طور کل��ی می توان گف��ت: میانگین نرخ 
رش��د تولید جهانی در ۷ س��ال اخیر )تا سال 
۲01۹(، ۲ درصد بوده و درس��ال ۲01۹ چین 
11 درصد و استرالیا و روسیه هرکدام ۹ درصد 

از طلای معدنی جهان را تولید کرده اند.
تولید طلای معدنی چین، به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننده جهان، پس از س��ال ۲01۴ با روند 
نزولی روبه رو بوده است. همچنین تولید طلای 
معدنی کشورهای روس��یه و استرالیا، به عنوان 
دو کشور برتر پس از چین، در بازه زمانی مورد 

بررسی روند صعودی داشته است.
مجموع تولید جهانی از سال ۲013 تا ۲01۸ 
روند صعودی را طی کرده، اما در س��ال ۲01۹ 

با کاهش اندکی روبه رو شده است.
ط��رح جامع ط��لا که بر ض��رورت انجام کار 
تاکی��د دارد مواردی همچون سیاس��ت گذاری 
و تعیی��ن اس��تراتژی های کلان در حوزه طلا، 
رف��ع چالش های موجود و ارتق��ای جایگاه این 

صنع��ت، ایج��اد بانک اطلاعات��ی کامل حاوی 
تم��ام اطلاعات مربوط ب��ه کانی طلا از مراحل 
تولی��د یعن��ی اکتش��اف و اس��تخراج، تعیین 
استراتژی مشخص و تعریف شده در بلند مدت 
برای ذخایر و کاهش ریس��ک س��رمایه گذاری، 
اطلاعات در خصوص س��اخت جواهر، بازیافت 
جواه��رآلات، بازیاف��ت طلا، توزیع و س��اخت 
محصولاتی که در آن از طلا اس��تفاده می شود 
را در برمی  گیرد و شناس��ایی رقب��ا در منطقه 
و جه��ان و برنامه ری��زی بلند مدت نس��بت به 

سرمایه گذاری ها را مد نظر قرار داده است.
در طرح جامع طلا مقدمه سازی انجام کار 

به این شکل انجام شده است: 
در ابتدا اقداماتی همچون بررس��ی س��وابق 
مطالعات، الگو گیری شرح خدمات، طرح جامع 
م��س و آلومینی��وم، برگزاری جلس��ات و اخذ 
نظر و دریافت مجوز کمیس��یون معاملات و در 
نهایت تهیه اس��ناد مناقص��ه انجام و در مرحله 
بعدی ب��ا برآورد نرخ پایه، آگه��ی فراخوان در 
خ��رداد و تجدید آن در تیرماه ۹۹ و در نهایت 
بازگش��ایی پاکت های فراخوان تجدید شده در 
1۲ مرداد13۹۹ مشاور انتخاب شد و در نهایت 

با انتخاب شرکت فلزات و مواد آرمان آتورپات 
ب��ه عنوان مش��اور ط��رح در تاری��خ 1۹مرداد 
 ۹۹ و اب��لاغ ق��رارداد در تاری��خ ش��هریور ۹۹ 

منجر شد.
در ط��رح جام��ع ط��لا ذی نفع��ان صنع��ت 
نی��ز م��ورد توج��ه ق��رار گرفته اند که ش��امل 
اتحادیه های صنعت طلا، تولیدکنندگان پایین 
دس��تی، صنایع مصرف کننده، بنکداران و رابط 
کیفی، س��ایر وزارت ه��ا، س��ازمان حفاظت از 
محیط زیس��ت، سازمان گمرک، وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت و تولیدکنندگان بالادس��تی 

است.
در این ط�رح 5 گام اصلی باید برداش�ته 

شود که در ادامه می آید: 
در گام نخس��ت ط��رح جام��ع: شناس��ایی 
مطالع��ات کلان و خ��رد پیش��ین در صنع��ت 
ط��لا و مرتبط با آن، اس��تخراج اهداف کمی و 
کیف��ی و برنامه های اجرایی مطالعات پیش��ین 
و بررس��ی می��زان انح��راف اه��داف مطالعات 
 پیش��ین از واقعی��ت و چرایی آن دیده ش��ده

 است.
در گام دوم این طرح: ش��ناخت زنجیره طلا 

ش��امل حلقه های اصل��ی، تامین کنن��دگان و 
صنایع مصرف کننده، بررس��ی وضعیت صنعت 
طلا در جه��ان از حیث ذخایر، بازار و فناوری، 
بررس��ی وضعی��ت صنعت طلا در کش��ورهای 
منتخ��ب و بررس��ی وضعیت صنع��ت طلا در 
 ایران و شناس��ایی چالش ه��ای آن مد نظر قرار 

گرفته اند.
در گام س��وم طرح جامع ط��لا: عارضه یابی 
در بخش بالادس��تی شامل اکتشاف، استخراج، 
عارضه یاب��ی  ش��مش،  تولی��د  و  اس��تحصال 
در بخ��ش پایین دس��تی ش��امل تامی��ن مواد، 
س��اخت مصنوع��ات و ف��روش، عارضه یابی در 
بخ��ش تامین مال��ی و به��ره وری صنعت طلا، 
عارضه یابی در بخش مس��ائل زیس��ت محیطی 
در  عارضه یاب��ی  و  ان��رژی  و  آب  تامی��ن  و 
بخش بازار ش��امل ف��روش و بازاریابی داخلی 
 و بین الملل��ی و محی��ط قانون��ی دیده ش��ده 

است.
در گام چه��ارم: تحلی��ل س��ناریوی پای��ه و 
دیگ��ر س��ناریوهای محتم��ل، جم��ع آوری و 
پایش نظرات نخبگان صنعت جهت ش��ناخت 
اولویت ه��ا و محدودیت ه��ا و تعیی��ن اهداف و 

اولویت های صنعت بر اس��اس سناریوها در نظر 
گرفته ش��ده اس��ت. و در نهایت در گام پنجم: 
طراحی مدل های مناس��ب برای دس��تیابی به 
اه��داف بهینه صنعت، طراحی اس��تراتژی های 
متنوع بر اس��اس س��ناریوی پایه و سناریوهای 
لازم  عملیات��ی  برنامه ه��ای  ارائ��ه  محتم��ل، 
برای اج��رای اس��تراتژی های تدوین ش��ده و 
ایجاد بان��ک اطلاعاتی با قابلیت به  روز رس��انی 
 مس��تمر و پیاده سازی ش��ده تحت و به مد نظر 

قرار دارند.
چالش و نیازهای معادن طلا  �

لزوم ارتقای استانداردها و دستورالعمل های 
کارآمد جهت اکتش��افات بهین��ه و ثبت ذخایر 
ط��لا، ایجاد بانک اطلاعاتی دقی��ق و یکپارچه 
از ذخای��ر طلا به همراه آنالی��ز عناصر همراه و 
مضر، چالش تامین مالی و س��رمایه با توجه به 
عدم قطعیت اکتش��افات و پیدا کردن رگه های 
معدن��ی، ایجاد امنیت کافی محلی برای ذخایر 
و معادن طلا، لزوم کاهش ریس��ک تامین مواد 
مصرفی نظیر س��یانید س��دیم و کرب��ن اکتیو، 
تدقیق میزان برداش��ت س��نگ و تولید طلای 
معدنی در کش��ور و چالش های فروش داخلی 
ش��مش به بانک مرک��زی و ف��روش صادراتی 
از جمل��ه چالش ه��ا و نیازه��ای بخ��ش معدن 
 ط��لا در ای��ران ب��رای بخ��ش بالادس��تی این 

صنعت است.
لزوم خوش��ه ای ش��دن بخش پایین دس��تی 
صنعت طلای کشور برای ارتقای کیفیت و بهای 
تمام ش��ده، نرخ بهره ب��رداری پایین واحدهای 
پایین دس��تی صنعت طلا، نیاز به بروز رس��انی 
ابزار و تجهیزات مورد نیاز بخش پایین دس��تی 
صنعت ط��لا، لزوم اص��لاح قوانی��ن بازدارنده 
)قانون بیم��ه و مالیات ارزش اف��زوده(، چالش 
تامین س��رمایه در گردش بخش پایین دس��تی 
صنع��ت طلا، واردات و قاچ��اق مصنوعات طلا 
به کش��ور با وجود واحده��ای متعدد تولیدی، 
لزوم ایجاد اس��تاندارد ب��رای عیارهای پایین تر 
مصنوع��ات جه��ت افزای��ش ف��روش و ل��زوم 
ایجاد سیستم های عیارس��نجی قوی و ارتقای 
نظارت بر بازار طلا از جمله چالش و مشکلات 
 موج��ود ب��رای صنای��ع پایین دس��تی طلا در 

ایران است.

تعیین استراتژی های کلان در حوزه طلا

سرمقاله

خبر

دخالت های ویرانگر

 کمک مجلس 
به بازنشستگان هما

باتوجه به وضعیت حقوق و مزایای بازنشستگان هما، 
درخواست کمک هزار میلیارد تومانی دولت به صندوق 
بازنشستگی هما مطرح ش��د. گفته می شود درخواست 
بازنشس��تگان ش��رکت هواپیمایی جمهوری اس��لامی 
ایران در مسیر تصویب کمیسیون تلفیق مجلس شورای 
اس��لامی قرار دارد.  در صورت تصوی��ب این طرح و ارائه 
کمک دولت به صندوق بازنشستگی سازمان هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران می توان برای بازنشستگان این 
بخش آرامش خاطری ناش��ی از ام��کان دریافت حداقل 
حقوق و مزایای س��ال آینده را باتوجه به خدمات فراوان 
آنها در مش��اغل پرخطر متصور بود. براساس اخبار، این 
پیش��نهاد با نظر موافق اکثریت نمایندگان کمیس��یون 
تلفی��ق مجلس ش��ورای اس��لامی همراه ش��ده و حالا 
بازنشس��تگان هما در انتظار همدلی نمایندگان مجلس 
شورای اس��لامی هستند. براساس ماده 30 قانون برنامه 
ششم توس��عه دولت مکلف به ایجاد ش��رایط مناسب و 

عدالت در پرداخت ها به بازنشستگان است. 
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ونارچ قم، بزرگ ترین 
معدن منگنز کشور

صنع��ت،  س��ازمان  مع��ادن  اداره  رئی��س 
مع��دن و تج��ارت ق��م گف��ت: مع��دن منگن��ز 
ونارچ ق��م با س��رمایه گذاری یک ه��زار میلیارد 
ت��ن   ۲۸۰ ب��رای  اش��تغال  ایج��اد  و  ری��ال 
 بزرگ تری��ن و بهتری��ن مع��دن منگن��ز کش��ور

 است.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، محمدتق��ی کاظ��م  زاده 
بی��ان کرد: این مع��دن زیرزمینی، جز س��هامی 
ع��ام ب��وده و از نماده��ای موفق بورس اس��ت، 
همچنین معدن منگن��ز ونارچ یکی از مهم ترین 
ظرفیت های معدنی اس��تان به  شمار می آید که 
 در س��ال های اخیر مورد توج��ه ویژه  قرار گرفته

است.
وی اف��زود: ق��م ظرفیت ه��ای بس��یار قاب��ل 
توجه��ی در بخ��ش مع��ادن فل��زی دارد که با 
اکتش��افات جدی��د و تس��هیل فرآین��د ص��دور 
مع��ادن  از  برداش��ت  ب��رای  لازم  مجوزه��ای 
شناس��ایی ش��ده، می توان علاوه بر ارزش افزوده 
اقتصادی و اش��تغالزایی، حج��م قابل توجهی از 
 م��واد مورد نیاز کش��ور را از ای��ن طریق تامین 

کرد.
منگن��ز  مع��دن  موفقی��ت  داد:  ادام��ه  وی 
در  س��رمایه گذاری  می ده��د  نش��ان  ون��ارچ 
ح��وزه معادن ق��م موجب توس��عه بیش ازپیش 
اقتص��اد اس��تان و معرفی آن به عن��وان یکی از 
قطب ه��ای مهم معادن و صنایع معدنی کش��ور 
 در کن��ار قابلیت ه��ای گردش��گری و صنعت��ی 

می شود.
کاظ��م زاده گفت: اس��تان ق��م از جمله مناطق 
معدن خیز کش��ور اس��ت که می ت��وان با اجرای 
طرح معدنکاری سبز در آن، هم زمینه استخراج 
م��واد معدنی گس��ترده را به انجام رس��اند و هم 
پوش��ش گیاهی و محیط زیست اطراف معادن را 

حفظ کرد.
وی با اش��اره به لزوم اس��تفاده از ماشین آلات 
جدی��د در مع��ادن ق��م، تاکی��د ک��رد: از دیگر 
برنامه های در نظر گرفته  شده برای تحقق شعار 
س��ال در حوزه معادن اس��تان، ارتقای بهره وری 
اس��ت تا در کنار حفظ منابع طبیعی، معدنکاری 
 را ب��ا اس��تفاده از تجهی��زات مناس��ب توس��عه 

دهیم. 
معادن منگن��ز »ونارچ« به عن��وان بزرگ ترین 
تولیدکنن��ده س��نگ منگن��ز کش��ور از س��ال 
۱۳۴۱ فعالی��ت خود را آغاز ک��رده و امروزه در 
س��طح منطقه و خاورمیانه یک��ی از بزرگ ترین 
تولیدکنن��دگان ای��ن س��نگ معدنی محس��وب 

می شود. 
این مع��ادن در جن��وب غربی ش��هر قم واقع 
ش��ده و راه ارتباطی از قم به معدن ۳۰ کیلومتر 
اس��ت ک��ه ۱۸ کیلومت��ر آن جاده اصل��ی قم - 
 نی��زار و ۱۲ کیلومت��ر آن راه اختصاص��ی معدن 

است. 
این معدن در محدوده شهرس��تان کهک قرار 
دارد. روس��تای »ونارچ« در ۲ کیلومتری معدن 
واقع ش��ده و تعداد زیادی از ساکنان آن در این 

معدن فعال هستند.
 ۲ درص��د ذخای��ر معدن��ی کش��ور در ق��م 
وج��ود دارد و همی��ن مس��ئله ض��رورت توجه 
بیش��تر به ظرفیت های این ح��وزه برای افزایش 
س��طح درآمدهای استان را نش��ان می دهد؛ در 
همی��ن رابطه راهبرد س��ازمان صنع��ت، معدن 
وتج��ارت ق��م جلوگی��ری از خام فروش��ی مواد 
معدنی استخراج ش��ده اس��ت تا با فرآوری آن ها، 
ارزش افزوده اقتصادی بیشتری در بخش معادن 

استان ایجاد شود.
 مهم ترین ذخایر شناخته ش��ده اس��تان شامل 
معادن فلزی )سرب، روی، مس، منگنز(، معادن 
غیرفل��زی )کائول��ن، باری��ت، نمک و س��ولفات 
س��دیم( و معادن مواد اولیه مصالح س��اختمانی 
گرانی��ت،  مرمری��ت،  تزئین��ی،  )س��نگ های 
س��نگ های لاشه، سنگ آهک و سنگ گچ( است 
ک��ه با به کارگی��ری طرح های جدید و اس��تفاده 
بهینه از این مواد معدنی می توان کسب وکارهای 
 درآم��دزا در زمین��ه صنای��ع معدنی در اس��تان 

ایجاد کرد.

خبر

کلی�ات ط�رح اص�اح م�وادی از قانون  �
معادن کش�ور به پیش�نهاد کمیت�ه معدنی 
در کمیس�یون صنای�ع و مع�ادن مجلس به 
تصویب رس�ید. برداش�ت اولیه ش�ما از این 

طرح چیست؟
وحشت داریم از اینکه هیچگونه کار کارشناسی 
روی ط��رح پیش��نهادی اصلاحیه قان��ون معادن 
انجام نش��ده اس��ت. ای��ن اصلاحی��ه نابودکننده 
سرمایه گذاری در بخش معدن بوده و پیشنهادات 

آن عجیب و غریب است.
بهت�ر اس�ت م�واد را به تفکی�ک مورد  �

واکاوی ق�رار دهیم تا بهتر بتوان ایرادات آن 
را م�ورد نق�د قرار داد؛ در م�اده 3 اصاحیه 
پیش�نهاد ش�ده تا 5 تبصره به ماده ۸ قانون 
معادن الحاق ش�ود. در تبصره 2 پیشنهادی 
ای�ن اصاحیه آم�ده اس�ت: »در صورتی که 
دارنده گواهی کشف در مدت مشخص شده 
در قان�ون، اقدام به اخ�ذ پروانه بهره برداری 
نکند، حق اولویت یاد ش�ده سلب می شود و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مکلف اس�ت 
از طری�ق فراخ�وان عمومی ب�رای واگذاری 
مح�دوده م�ورد نظر ب�ه متقاضی�ان دارای 
صاحیت فنی و مالی اقدام کند«. سلب حق 
اولویت در این تبصره چه مش�کلی به وجود 

می آورد؟
براساس تبصره پیش��نهادی این حق به وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت و س��ازمان های صنعت، 
معدن و تجارت اس��تانی داده ش��ده تا چنانچه به 
ه��ر دلیلی پروان��ه بهره برداری صادر نش��ود یا به 
تعویق بیفتد، حق کاشف که هزینه اکتشاف داده 
و محدوده ای را کش��ف کرده است پس از یکسال 
و حتی کمتر از آن، از او سلب و شرایطی را فراهم 
کند که معدن به مزایده گذاشته شده و از اختیار 

کاشف خارج شود.
جای تعجب دارد ماده ۸ قانون معادن که شفاف 
و روشن حقوق کاشف و بهره بردار را تعیین کرده 
و امنیت سرمایه گذاری را به وجود آورده است به 
چ��ه دلیل کمیته معدنی این امنیت را با اصلاحیه 
خ��ود از فعال معدنی گرفته اس��ت؟ اگر تأکید بر 
این است که معدن در مدت یک سال تعیین شده 
در قانون، تعیین تکلیف ش��ود، اصلاحیه باید این 
موض��وع را از وزارتخانه بخواه��د چه از زمانی که 
ش��خص درخواست پروانه بهره برداری به سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان می دهد سازمان 
مکلف اس��ت ظرف ۶ ماه پاسخ دهد اما نمی دهد. 
بنابراین ضروری اس��ت در اصلاحیه، بروکراس��ی 
کوتاه ش��ود نه اینکه ح��ق معدن دار از بین برود و 

امنیت سرمایه گذاری او نادیده گرفته شود.
در تبص�ره 4 پیش�نهادی همی�ن ماده  �

آم�ده »پروانه معدنی تمام بهره برداران فقط 
به میزان ذخایر ذکر شده در پروانه اکتشاف 
معتبر اس�ت و به همان میزان اجازه دارند از 
ذخای�ر مع�ادن مربوطه برداش�ت کنند. اگر 
ذخایر هر معدنی افزایش یابد ذخایر افزایش 
یافت�ه متعلق به دولت اس�ت ک�ه طبق این 
قان�ون از طریق مزایده به متقاضیان صاحب 
صاحیت واگذار می ش�ود«. واگذاری ذخایر 
جدید معدن در حال اس�تخراج به دولت چه 

توجیه قانونی دارد؟
نکت��ه مهم��ی ک��ه در اصلاحی��ه آورده ان��د و 
خیل��ی خطرناک اس��ت اینک��ه انج��ام عملیات 
اکتش��اف هن��گام بهره ب��رداری را از بهره بردار یا 
س��رمایه گذاری ک��ه پروانه بهره ب��رداری گرفته، 
اکتش��اف کرده و می��زان ذخیره قطعی در گواهی 
کشف او مشخص اس��ت، گرفته اند. درحال حاضر 
در ۹۹ درص��د معادن و ۱۰ هزار معدن موجود در 
کش��ور زمانی که پروانه بهره برداری می گیرند در 

زمان بهره برداری و اس��تحصال هم کار اکتش��اف 
تکمیلی را انجام می دهند.

ام��ا ای��ن تبص��ره می گوی��د مع��دن دار هنگام 
اس��تخراج حق اکتش��اف تکمیلی ن��دارد و دولت 
)نهاده��ای حاکمیتی( باید این کار را انجام دهند 
و اگر ماده معدنی جدیدی هم کش��ف شد متعلق 
به دولت است. اکنون دولت نه تنها توانایی ورود به 
بخ��ش معدن را ندارد بلکه حتی بودجه لازم برای 
مناطق وسیعی از کشور که هنوز اکتشاف در آنجا 
انجام نش��ده اس��ت را هم ندارد. دولت پهنه های 
وس��یع اکتش��افی را در اختیار بخش خصوصی و 
نهاده��ای عمومی غیردولتی می گ��ذارد تا بیایند 
و بهره ب��رداری کنند پس چگونه اس��ت که وقتی 
توانای��ی انج��ام ای��ن کار را ندارد بای��د ورود کند 
ول��ی معدن داری که دارای معدن، ماش��ین آلات، 
مهندس��ان و کارگران مش��غول به کار است اجازه 

ندارد اکتشاف تکمیلی را انجام دهد.
با این تبصره چه اتفاقی می افتد؟ �

بهره برداران، اکتشاف تکمیلی انجام نمی دهند 
و حتی اگر به ماده جدیدی هم دس��ت پیدا کنند 
آن را افش��ا نمی کنند و معادن در همان مقداری 
که پروانه کشف برای آنها صادر شده، کار کرده و 
س��پس متروکه می شوند. این پیشنهاد مجلس در 
راس��تای متروکه کردن معادن است و باید پرسید 

کدام عقل سلیمی این بند را تهیه کرده است؟
در م�اده 4 ای�ن اصاحی�ه، 3 تبصره به  �

م�اده 9 قانون الحاق ش�ده ک�ه تبصره 1 آن 
می گوی�د: »پروانه بهره ب�رداری معادنی که 
می�زان پیش�رفت کار آنها کمتر از 50 درصد 

باشد، قابل معامله نیست«.
خیلی عجیب اس��ت. کسی که این بند را نوشته 
بای��د بداند وقتی کس��ی گواهی کش��ف می گیرد 
در گواه��ی صادرش��ده، ذخیره قابل اس��تحصال 
و ذخیره قطعی روش��ن اس��ت. میزان اس��تخراج 
ماهانه و گزارش مقدار س��نگ بارگیری ش��ده هم 
موج��ود اس��ت و دیگر نیازی به ورود کارش��ناس 
رس��می دادگستری نیس��ت. از سوی دیگر اعداد، 
ارقام و آمار هر معدن در سازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان مربوطه وجود دارد و نیازی به این 
ماده و تبصره نیس��ت. بنابرای��ن تبصره ای که در 
اینجا آورده ش��ده در زمینه آن ممنوعیتی اس��ت 
که برای بهره بردار و اکتش��اف هنگام استخراج در 
تبصره های بالا گذاش��ته اند. در تبصره نخس��تین 
اصلاحیه دست بهره بردار را می بندند و می گویند 
ت��ا زمان��ی که ۵۰ درصد ماده معدن��ی خود را بار 
نکند و نفروش��د نمی تواند روی این پروانه، معامله 

انجام دهد.
به نظر ش�ما این اصاحات و تبصره های  �

کارشناس�ی،  لح�اظ  ب�ه  آن  پیش�نهادی 
تخصص�ی و فن�ی ب�ا الزامات بخ�ش معدن 

همخوانی دارد؟
متأس��فم بگوی��م کس��انی ک��ه ای��ن ط��رح را 
نوش��ته اند هیچ گون��ه مش��ورت و نظرخواه��ی از 
بخ��ش خصوصی مع��دن )خانه مع��دن، انجمن 
س��نگ، اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
م��واد معدن��ی و...( نکرده اند. تم��ام مباحث طرح 
اصلاحی، غیرکارشناس��ی و از زاویه خاص ذهنی 
برخی افراد تراوش کرده که برای کش��ور و توسعه 

سرمایه گذاری خطرناک است.
در ای�ن اصاحی�ه، ب�ه م�اده 12 قانون  �

معادن، تبصره »دولت مکلف است به منظور 
حمایت، توسعه و ارتقای جایگاه بخش معدن 
و صنای�ع معدن�ی در اقتصاد مل�ی وظایف و 
اختیارات شورای عالی معادن را به »شورای 
معادن اس�تان ها« واگذار کند« اضافه ش�ده 
اس�ت. این تفکیک مس�ؤلیت  تا چ�ه اندازه 

راه گشای بخش معدن است؟

نخس��ت اینکه شورای عالی معادن تشکیل شده 
و صاحب امضاء است. در مصوبه قبلی مجلس هم 
که بحث شورای استانی معادن مطرح شد، ترکیب 
شوراهای استانی با ترکیب شورای عالی معادن به 

شدت متفاوت است.
چرا؟ �

در شورای اس��تانی از بخش معدن فقط رئیس 
س��ازمان صنعت، معدن وتجارت آن استان حضور 
دارد و با ترکیب شورای عالی معادن کاملا متفاوت 
اس��ت. اگر قرار است شورای استانی تشکیل شود 
باید همان ترکیب ش��ورای عالی در شورای استان 
هم رعایت ش��ود. همچنین باید نح��وه واگذاری 
وظایف ش��ورای عالی به ش��ورای استان در قانون 
بیاید. اینکه چه مواردی به شورای استان تفویض 
اختیار ش��ده و شورای استان نیز باید گزارش کار 

خود را به شورای عالی بفرستد.
براس��اس تبصره ۶ اصلاحی ماده ۱۴، بهره بردار 
مکل��ف اس��ت ۱۵ درص��د حقوق دولتی را راس��ا 
زیر نظر ش��ورای برنامه ریزی شهرس��تان با تأیید 
ش��ورای برنامه ریزی استان و استاندار برای ایجاد 
زیرس��اخت ها، کارهای عمرانی، کشاورزی و رفاه 
و توس��عه شهرس��تان با اولویت بخشی که معدن 
در آن واقع ش��ده اس��ت، هزینه کن��د. در صورت 
استنکاف بهره بردار، دادستان شهرستان اقدامات 

لازم را برای اجرای این قانون انجام می دهد.
آی�ا معدن داران با این هزینه کرد مخالف  �

هستند؟
ن��ه، مخالف این بند نیس��تیم و حتی می توانیم 
دنبال راهکاری باش��یم که این موضوع س��ریع تر 

تحقق پیدا کند.
در تبص��ره اصلاحی ماده ۱۴ آمده بهره برداران 
معادن متوس��ط به ب��الا مکلف هس��تند حداقل 
۴۰درص��د س��ود خال��ص خ��ود را در صنای��ع 
پایین دس��تی صنع��ت مربوطه و ی��ا صنایع دیگر 
شهرس��تان دارای معدن، س��رمایه گذاری کنند. 
استاندار، شورای برنامه ریزی شهرستان و استان و 
شورای معادن استان به این موضوع نظارت کرده و 
آرای آنها برای بهره برداران مذکور لازم الاجراست.

در ای�ن تبصره از »بهره ب�رداران معادن  �
متوس�ط به بالا« س�خن گفته ش�ده اس�ت. 

منظور چیست؟
تنظیم کنن��ده اصلاحی��ه قان��ون بگوید معادن 
متوس��ط ب��ه بالا یعنی چه؟ آی��ا در قانون معادن، 
معادن متوسط به بالا را پیش بینی کرده اند؟ اصلًا 
چنین معادنی در کش��ور وجود ندارد! وقتی گفته 
می شود این معادن باید ۴۰ درصد از سود خالص 
خ��ود را در صنایع پایین دس��تی س��رمایه گذاری 
کنند، نخست باید معادن متوسط به بالا را تعریف 
کرد و سپس ۴۰ درصد سود و درآمد آنها را گرفت. 
این بند امنیت سرمایه گذاری را از بین می برد. در 
مقدم��ه این اصلاحیه چن��د واژه و اصطلاح آمده 
که با استناد به این واژه ها، طرح اصلاحی مجلس 

نوشته شده است.
 واژه ه��ا و عبارات��ی مانن��د تش��کیل مافی��ای 
مالکی��ت معادن کش��ور، دلالان معدنی، تصاحب 
و خری��د و ف��روش معادن بزرگ توس��ط مافیای 
خاص، پیدایش رانت و... کس��ی که گواهی کشف 
 می گیرد حداکثر برای یکبار می تواند آن را به غیر 

واگذار کند.
آیا اگر کسی بخواهد معدنش را واگذار کند باید 
او را دلال معدنی نامید؟ اگر جلوی این واگذاری را 

بگیریم می شود حبس معدن.
پیش از طرح اصاحیه اخیر مجلس یک  �

اصاحیه هم اتاق بازرگانی ایران تهیه کرده 
ب�ود. درباره آن اصاحیه توضیح دهید که به 

کجا رسید؟
بل��ه ما خیلی روی آن کار کردیم؛ اصلاح قانون 

مع��ادن را در زمینه تس��هیل انج��ام فعالیت های 
معدن��ی در خانه مع��دن، انجمن س��نگ و دیگر 
تش��کل ها کلی��د زدی��م و وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت هم حض��ور موثری داش��ت. این کار جلو 
رفت و کمیته ۳ نفره درباره آن به یک جمع بندی 
رسید. در این مسیر تعدادی از مواد قانون معادن 
را که برای س��رمایه گذاری در بخش معدن موانع 
ایج��اد می کرد، اصلاح کردیم و جلس��ات آن هم 
در کمیس��یون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران 
برگزار ش��د. در آن زمان نقطه نظراتی که داشتیم 
در جلسات کمیس��یون مطرح و اصلاحاتی انجام 
شد. در نهایت پیش��نهادات وزارتخانه و تشکل ها 
جمع بندی ش��د و قرار بود از سوی وزارت صنعت، 
مع��دن وتجارت و دولت به عنوان لایحه به مجلس 

برود که در دولت گیر کرد.
چه سالی بود؟ �

سال ۱۳۹۷. اما آن مجموع اصلاحات پیشنهادی 
برای همیشه در وزارتخانه ماند و بایگانی شد.

چرا؟ �
نمی دان��م. گفت��ه ش��د وزارت صنع��ت، معدن 
وتجارت بای��د به عنوان متولی آن را پیگیری کند 
ک��ه نکرد. دلیل اینکه ما پیگیری نکردیم این بود 
که قانون فعلی معادن به نظر من خیلی مش��کلی 
ن��دارد بلکه تفکر افراد مختلف در مجلس و دولت 
باعث می ش��ود نه تنها نقطه مثبتی در تغییرات و 
اصلاحیه ها به وجود نیاید بلکه به دردس��ری برای 
بخش معدن تبدیل شود. در آن زمان وقتی روبه رو 
 شدیم با کمیسیون صنایع مجلس و کارشناسانی 
ک��ه در جاهای دیگر بودن��د و اظهارنظرهایی که 
می کردند،  دیدی��م اگرچه ما می خواهیم قانون را 
برای سرمایه گذاران سهل کنیم و امنیت به وجود 
بیاوریم اما آن دیدگاه ها نس��بت به سرمایه گذاری 
و توسعه معدن و قانون فعلی معادن، منفی است. 
بنابرای��ن گفتیم بهتر اس��ت همی��ن قانون فعلی 

بماند.
مشکل اصلی قانون معادن چیست؟ �

مش��کل این اس��ت که مجریان قانون، قانون را 
رعای��ت نمی کنند. همه دع��وا و بحث ما با وزارت 
صنعت، معدن و تجارت این اس��ت که مواد قانون 
معادن را اجرا کند. به  عنوان نمونه ماده ۲۴ قانون 
معادن درباره منابع طبیعی، محیط زیست و دیگر 
سازمان هایی است که باید تأییدیه بدهند. وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در این باره به گونه ای رفتار 
ک��رده ک��ه کارها به منابع طبیعی واگذار ش��ده و 

معادن تعطیل شده اند.
چگونه؟ �

از س��ال ۱۳۹۷ و ب��ا توافقنام��ه ای که در زمان 
س��رقینی می��ان معاون��ت امور مع��ادن و صنایع 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت با س��ازمان 
جنگل ه��ا، منابع طبیعی و آبخی��زداری به امضاء 
رس��ید در عمل قان��ون مثله ش��د. از آن زمان به 
بع��د دیگ��ر وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت بر 
قانون معادن حاکمیتی ندارد و س��ازمان جنگل ها 

تصمیم گیر است. 
در این شرایط معدن کاری و معدن داری امنیت 
س��رمایه گذاری ن��دارد. م��اده ۲۴ قان��ون معادن 
می گوی��د مناب��ع طبیعی، محیط زیس��ت یا دیگر 
س��ازمان ها موظف هس��تند ب��رای کل محدوده 
معدنی که درخواس��ت می ش��ود فقط یکبار برای 

اکتشاف اظهارنظر کنند.
 اما رویه به این ش��کل شده که منابع طبیعی از 
درخواس��ت یک کیلومترمربع فضا برای اکتشاف 
فقط با دو هکتار آن، آن هم به صورت س��لیقه ای 
موافقت می کند. همچنین یکی دیگر از بحث هایی 
ک��ه در قان��ون معادن فعلی وج��ود دارد و امنیت 
سرمایه گذار را از بین برده شامل معارضان محلی 
است. دعوای معدن داران با وزارت صنعت، معدن 

و تجارت این اس��ت که معارض محلی که می آید 
وزارتخان��ه و س��ازمان صنع��ت، مع��دن وتجارت 
اس��تان باید از معدن حمایت و رفع تعرض کنند. 
ام��ا در هیچ کج��ا وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و س��ازمان های تابعه از معدن و معدن دار حمایت 

نکرده اند.
وزارت صنعت، معدن و تجارت و معاونت  �

ام�ور مع�ادن و صنایع معدن�ی آن در قانون 
معادن جایگاه حاکمیت�ی دارند. آیا تاکنون 

به وظایف خود پایبند بوده اند؟
قانون خوب است اما متولیان قانون به آن لطمه 
زده ان��د. جعفر س��رقینی در زم��ان معاونت خود 
ب��ه بخش معدن و صنایع معدنی نگاه توس��عه ای 
نداشت و در این سال ها بیش از ۵۰ درصد معادن 

کشور تعطیل شدند.
در چند س��ال گذش��ته کارگروهی برای احیای 
مع��ادن کوچ��ک در وزارتخانه تش��کیل ش��د اما 
اعض��ای کارگروه هر مصوب��ه ای را که در کارگروه 
به تصویب  رساندند در وزارتخانه قفل شده و اجرا 
نش��د. به عنوان نمونه انجمن س��نگ در جلسه ای 
که س��ال ۱۳۹۸ با این کارگروه داشت متعهد شد 
تا ۵۰ معدن س��نگ تزئینی متوقف را فعال کند. 
انجم��ن ح��دود ۲۰ معدن را بررس��ی کرد و یک 
س��ال قبل، فهرست ۱۱ معدن به کارگروه احیای 

معادن ارسال شد. 
کارگ��روه هم ای��ن موضوع را مص��وب کرد اما 
متاس��فانه پ��س از ارس��ال ده ه��ا نامه از س��وی 
انجم��ن و... ب��ه معاونت معدنی صنع��ت، معدن 
وتج��ارت تاکن��ون هی��چ اقدام��ی روی آن انجام 
نش��ده اس��ت. حت��ی اج��ازه ندادند به دس��تور 
کار ش��ورای عالی مع��ادن هم برس��د. ه��ر بار در 
ح��وزه معاون��ت معدن��ی و اداره کل بهره برداری 
 آن، بهان��ه ای پی��ش می کش��یدند و کاره��ا را 

متوقف می کردند.
نقش و جایگاه شورای عالی معادن را در  �

بخش معدن چگونه می بینید؟ آیا توانس�ته 
در تسهیل سازی امور معدن مؤثر باشد؟

با کمال تأس��ف بای��د بگویم که ش��ورای عالی 
مع��ادن ابزار دس��ت معاون س��ابق ام��ور معادن 
وزارت صنع��ت، مع��دن وتج��ارت ش��ده ب��ود و 
س��رقینی بس��یاری از وظای��ف ذات��ی و قطع��ی 
وزارتخانه را که ربطی به ش��ورا نداش��ت به عهده 
شورا گذاش��ته و بخش��نامه های متناقض زیادی 
را ب��ه امض��ای آن رس��انده و ابلاغ ک��رده بود تا از 
س��ر معاونت ب��از کند. همچنی��ن اختیارات خود 
 را ب��ه ش��ورا ب��رده و آن را ب��ا مصوبه ش��ورا ابلاغ 

می کرد. 
در حالیک��ه ۸۰ ت��ا ۹۰ درصد مصوبات ش��ورا 
اصلًا نباید به ش��ورا می رفت و معاونت معدنی باید 
خودش یا س��ازمان صنعت، معدن وتجارت استان 
درباره اش تصمیم می گرفتند و انجام می دادند. اما 
در این باره هم س��رقینی به س��ازمان های صنعت، 
مع��دن وتجارت اس��تان ها اجازه نداد تس��هیلگر 

باشند.
انتظارات تش�کل های معدن�ی از کمیته  �

معدنی و کمیسیون صنایع مجلس چیست؟
بهتری��ن کارشناس��ان بخش مع��دن و صنایع 
معدنی کش��ور در تش��کل های بخ��ش خصوصی 
مع��دن حض��ور دارند و در همه ح��ال آماده اند تا 
اطلاعات و تجربیات خود را در هر زمینه که دولت 
و مجلس نیاز داش��ته باش��ند به صورت مکتوب و 

حضوری در اختیارشان بگذارند.
چنانچ�ه بخواهی�د در ی�ک جمله طرح  �

اصاح�ی قان�ون مع�ادن را نق�د کنی�د چه 
می گویید؟

ای��ن طرح اصلاحی ض��د فرمایش جهش تولید 
رهبری معظم انقلاب است.

طرح اصلاح قانون معادن ضد جهش تولید است
دبیر انجمن سنگ ایران: 

گروه معدن

بالاخ��ره کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن 
مجلس بدون توجه به نظرات تش��کل های معدنی 

و مرکز پژوهش ه��ای مجلس، کلیات طرح اصلاح موادی 
از قانون معادن کش��ور را تصویب کرد. دبیر انجمن س��نگ ایران 

درب��اره این اصلاحیه آن را نابودکننده این بخش و فرار س��رمایه گذاران 
برشمرد. احمد شریفی در گفت وگو با تسنیم بر این باور است که طرح اصلاحی 

کمیت��ه معدن��ی مجلس با روح قانون معادن در تضاد اس��ت و ای��ن اصلاحیه هرگونه 
سرمایه گذاری در بخش معدن را از بین می برد. در ادامه شرح کامل این مصاحبه را می خوانید:
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شرکت معدنی و صنعتی گل گهر به عنوان محور اصلی توسعه 
شهرس��تان س��یرجان ش��ناخته می ش��ود؛ بر همین اساس نیز 
بس��یاری از مس��ئولان منطقه ای از این مجموعه انتظار دارند در 
مس��یر توسعه شهرستان س��یرجان گام بردارد و به عنوان معین 
اقتصادی بردسیر تلاش ویژه ای را به بهبود شرایط این شهرستان 

اختصاص دهد.
ظرفیت�های�معدنی��

با حضور شهباز حسن پور، نماینده سیرجان و بردسیر در مجلس 
ش��ورای اس��لامی و همراهی حجت الاس��لام حس��ن علیدادی 
سلیمانی نماینده ولی فقیه در استان کرمان، حجت الاسلام سید 
محمود حس��ینی امام جمعه سیرجان، ایمان عتیقی مدیرعامل 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر، س��هراب بهاالدینی فرماندار 
سیرجان و جمعی از مدیران شهرستان سیرجان، کلنگ احداث 
مسجد مجموعه گل گهر و مقبره شهدای گمنام زده شد. در ادامه 
نی��ز از معادن ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر و ش��رکت های 
توس��عه آهن فولاد، گهرزمین و اسمیران بازدید به عمل آمد. به 
گزارش می متالز، نماینده مردم س��یرجان و بردسیر در مجلس 
ش��ورای اس��لامی با حضور در نشست ش��ورای مدیران شرکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر تنها راه نجات کش��ور را اس��تفاده از 
ظرفیت های مردمی و مش��ارکت مردم در همه حوزه ها دانست 
و افزود: شهرس��تان س��یرجان با ظرفیت های معدنی ش��ناخته 
می ش��ود. وجه تمایز این شهرس��تان بهره گی��ری از نیروی های 

انس��انی توانمند، خلاق، صادق و ش��جاع اس��ت و ایمان عتیقی 
نمونه ای بارز از نیروهای توانمند، نخبه و خلاق شهرستان است. 
با این وجود متاسفانه هنوز ظرفیت های ارزشمند نیروی انسانی 
شهرس��تان های سیرجان و بردسیر به کش��ور معرفی نشده اند. 
حس��ن پور همچنین با اشاره به توس��عه شهرستان سیرجان در 
حوزه صنعت و معدن افزود: آنچه امروز در شهرس��تان سیرجان 
محقق ش��ده، حرکت در مسیر فرمایش��ات عالمانه رهبر معظم 
انقلاب بوده اس��ت. نماینده مردم س��یرجان و بردس��یر شرکت 
گل گهر را محور توس��عه شهرستان سیرجان دانست و خواستار 
حرکت س��ریع گل گهر در مسیر توسعه شهرستان سیرجان شد. 
حس��ن پور همچنین در این نشست محمد محیاپور، مدیرعامل 
ش��رکت توس��عه آهن و فولاد گل گه��ر را یک��ی از موفق ترین و 
کارآمد ترین مدیران عرصه صنعت و معدن در کشور دانست و از 
احداث بزرگ ترین مجموعه ذوب آهن منطقه در سیرجان توسط 
شرکت توسعه آهن و فولاد خبر داد . نماینده سیرجان و بردسیر 
همچنین با اش��اره به ش��روع احداث بزرگ ترین کارخانه فولاد 
آلیاژی در شهرس��تان بردس��یر، افزود: شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر به عنوان معین اقتصادی شهرس��تان بردس��یر باید نگاه 
ویژه تری نسبت به گذش��ته به شهرستان بردسیر، ظرفیت های 
شهرس��تان و نیروی انسانی توانمند شهرس��تان بردسیر داشته 
باشد. حس��ن پور همچنین خواستار توجه بیشتر به بومی سازی 
قطعات در استان کرمان و شهرس��تان های سیرجان و بردسیر، 

گسترش ارتباط میان صنعت و دانشگاه و همچنین شرکت های 
دانش بنیان شد.

تحولات�مثبت�مدیریتی�در�گل�گهر��
یدالله موحد، رئیس  کل دادگس��تری اس��تان کرم��ان و دادخدا 
س��الاری، دادس��تان مرکز اس��تان به همراه جمعی از معاونان و 
مدیران ارش��د قضایی استان، به منظور بازدید از منطقه معدنی و 
صنعتی گل گهر و دیدار با مدیرعامل این ش��رکت به این منطقه 
س��فر کردند. به گزارش روابط  عمومی و امور بین الملل ش��رکت 
معدنی و صنعتی گل گهر، رئیس  کل دادگستری استان کرمان و 
هی��ات همراه، ضمن بازدید از معادن و واحدهای صنعتی منطقه 
در نشس��ت شورای مدیران گل گهر حضور یافتند.  موحد در این 
نشس��ت با تبریک انتصاب ایمان عتیقی به س��مت مدیرعاملی 
ش��رکت معدنی  و صنعتی گل گهر اظهار کرد: تحولات مدیریتی 
در گل گه��ر را به فال نیک می گیریم و امیدواریم در دوران تحول 
مدیریت��ی در گل گهر با همدلی، هم گرای��ی و هم افزایی در افق 
۱۴۰۴ ب��ه تمامی اهداف مدنظر دس��ت پی��دا کنید. رئیس  کل 
دادگس��تری اس��تان با بیان اینکه عتیقی نگاهی جز توس��عه و 
پیش��رفت منطقه ندارد، تصریح ک��رد: یکی از کارهای خوبی که 
گل گهر در دس��ت اجرا دارد، احداث ش��هرک صنعتی تخصصی 
اس��ت. در همین حال انتظار می رود مسئله بومی سازی قطعات  
و حمایت از قطعه س��ازان اس��تان از طریق احداث این ش��هرک 

به صورت جدی دنبال شود.

حوزه�قضا�را�در�کنار�بخش�تولید�می�دانیم���
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر نیز در ادامه افزود: 
به دلیل همراهی های حرفه ای، تس��لط و اش��رافیت همه جانبه 
دس��تگاه قضایی بر مس��ائل و مش��کلات حوزه تولید و صنعت و 
همراه��ی این بخش با مدیران تولیدی، همواره دس��تگاه قضا را 
در کن��ار بخش تولید می دانیم. وی از ش��رکت صنعتی و معدنی 
گل گه��ر به عنوان یک مجموعه ملی یاد ک��رد و گفت: در اجرای 
طرح های توسعه این شرکت در سیرجان و سایر شهرستان های 
اس��تان کرمان برمبنای مصالح عمومی گام برداش��ته می شود تا 
بدین ترتیب کار اقتصادی مناس��بی انجام ش��ود. وی در ادامه بر 
خروج پهنه های معدنی از حالت فریز تاکید کرد و افزود: بسیاری 
از معادن در حالی ازسوی افراد فاقد تخصص و سرمایه لازم برای 
اکتشاف مسدود شده اند که مواد موجود در آنها در سال های آتی 
بازاری برای فروش نخواهند داش��ت؛ بنابراین انتظار می رود این 
واحده��ا در زمانی که صرفه اقتص��ادی دارند، مورد بهره برداری 

قرار گیرند.
سخن�پایانی��

همراهی مس��ئولان اس��تانی با یک مجموعه عظیم معدنی و 
صنعتی همچون گل گهر را باید از الزامات پیشرفت و توسعه این 
شرکت دانس��ت؛ بنابراین مدیران این شرکت در تلاش هستند 
تا با بهره گیری از ظرفیت سیاست گذاران استانی، زمینه توسعه 

فعالیت های معدنی و صنعتی را فراهم کنند. 

گل�گهر،�معین�اقتصادی�بردسیر
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گروهمعدن

هفتمی��ن کنفران��س بین المللی اس��تیل پرایس با 
موضوع نوآوری در تولید و فروش و نگاه ویژه به بازارهای 
مجازی فولاد تولید فولاد های س��بک و عصر آلیاژها در 
محل هتل المپیک تهران با حضور ش��رکت های بزرگ 

فولادی و معدنی برگزار شد.
حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان 
در هفتمین کنفرانس استیل پرایس درباره اهمیت نسل 
چهارم فناوری در صنعت فولاد گفت: امروز با پدیده های 
نوظهور و ش��گفت انگیزی در تمامی ابعاد زندگی مردم 
جهان رو به رو هس��تیم که تاثیرگ��ذاری قابل توجهی 
دارد. وی افزود: برای مثال اس��ترالیا قبلا سنگ  آهن را با 
کش��تی های ۶۰ و ۷۰ هزار تنی صادر می کرد، اما امروز 
با کش��تی های ۶۰۰ هزار تنی هزینه ارسال سنگ آهن 
خود را ۴ دلار رس��انده است. اما ما در ایران برای انتقال 
س��نگ آهن از بافت به بندرعب��اس همچنان از فناوری 
دوم اس��تفاده می کنیم. به گفت��ه وی، در ایران صنعت 
پتروش��یمی به نس��ل چهارم ورود کرده است. ما امروز 
در جهان ب��ا انقلاب صنعتی چهارم رو به رو هس��تیم و 
باش��گاه فانوس دریایی نیز برای این موضوع ایجاد شده 
است. به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان، اکنون 
بیش از بیست ش��رکت بزرگ عضو این باشگاه شدند و 
در فولاد نیز ش��رکت پوس��کو کره جنوبی، تاتای هند و 
یک ش��رکت اروپایی در آن عضو هستند. فولاد مبارکه 
در ای��ن زمینه ط��رح تحول دیجیتال را در دس��تورکار 
قرار داد که از نس��ل چهارم دیجیتال اس��ت. وی افزود: 
طرح تحول دیجیتال، از ۵ مرداد ۹۹ ش��روع شد و هدف 
غایی ما این اس��ت که فولاد را به صورت هوشمند اداره 
کنیم و تم��ام بخش های تولید، فروش و مالی بازرگانی 
ت��ا تحویل کالا از صفر تا۱۰۰ هوش��مند اجرا ش��ود. به 
گفته عظیمیان، با کمک نس��ل چهارم فناوری، هزینه 
مالی یا تس��هیلات بانکی به یک شش��م خواهد رسید. 
اگر بتوانیم به هدف هوشمندسازی فولادمبارکه دست 
یابیم، سود فوق العاده ای به دست خواهیم آورد، اما اگر 
به نسل چهارم مجهز نشویم در سال های آینده بازار ورق 
خود را از دس��ت خواهیم داد. زیرا صنایع خودروساری 
نیازمند ورق های در نهایت س��بک و ایمنی است که ما 
آن را تولید نمی کنیم. به گفته مدیرعامل فولادمبارکه 
اصفه��ان، اگر بخواهیم بازار ایران را حفظ کرده و در این 
بازار نقش ایفا کنیم ملزم به ورود به فناوری نسل چهارم 
هستیم. وی ادامه داد: اگر بخواهیم کاهش هزینه داشته 
باش��یم، باید از فناوری روز اس��تفاده کنیم . عظیمیان 
گفت: از مرداد ماه تا اکن��ون ۲رخداد برای طرح تحول 
دیجیتال برگزار و ۴۰۰پروژه کوچک و بزرگ در اختیار 
ش��رکت های اس��تارت آپی قرار داده شد و تا پایان سال 
۱۰۰پروژه را در اختیار این جوانان قرار خواهیم داد. وی 
اب��راز امیدواری کرد که فولاد مبارکه اصفهان نیز بتواند 
به عضویت باش��گاه فانوس دریایی دس��ت یاید. در این 
زمینه باید اش��اره کرد که شرکت بین المللی ایریسا در 
کنار دانیلی و ۲ ش��رکت خارجی قرار گرفته و دو مشاور 
خارجی برای ای��ن کار داریم. وی ادامه داد: قراردادی با 
دانشگاه اصفهان بسته شده و درحال حاضر حدود ۱۵۰ 
مدیر در زمینه طرح تحول دیجیتال آموزش می بینند. 
مدیرعام��ل فولادمبارکه اصفهان گفت: امیدواریم نگاه 

جدید به همه شرکت ها منتقل شود.
مهل�ت��15روزه�مجل�س�ب�رای�تدوی�ن���

طرح�جدید�بازار�فولاد
اردش��یر س��عدمحمدی، سرپرس��ت معاونت معدن و 
صنای��ع معدن��ی وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت در 
هفتمین کنفرانس استیل پرایس، خبر داد: در مجلس 
طرح قانون برای ش��یوه عملکردی فولاد که در دس��ت 
بررس��ی اس��ت، به بحث گذاشته ش��د و از کمیسیون 
صنایع مجلس خواس��تیم تا با همکاری انجمن فولاد و 
نوردکاران تعاملی داش��ته باشیم تا طرحی تدوین شود 
که همه از آن رضایت داش��ته باش��ند. وی گفت: در این 
زمین��ه مهلت ۱۵روزه برای تدوین طرح برنامه جدید با 
استفاده از الگوی مجلس به ما داده شد تا تولید و فروش 
بر اساس اصول انجام و همچنین اصول بورس نیز رعایت 

شود. سعدمحمدی گفت: در بحث فولاد مسائلی وجود 
دارد که باید دقت بیشتری برای آن داشته باشیم تا افق 
۱۴۰۴ عملیاتی ش��ود. به گفته وی، درحال حاضر بیش 
از یک میلی��ارد و۹۰۰میلیون تن فولاد در جهان تولید 
می ش��ود که بیش از ۵۰درصد توس��ط چین یعنی یک 
میلی��ارد تن تولید می گردد و از این مقدار ۹۰۰میلیون 
در چین مصرف می شود.  وی افزود: یکی از اقداماتی که 
انجم��ن باید انجام دهد رصد بازار صادراتی اس��ت. زیرا 
کشورهای اطراف در حال سرمایه گذاری برای افزایش 
تولید هس��تند.  پس ما بای��د بازارهای صادراتی را رصد 
کنیم. س��عدمحمدی گفت: به ص��ادرات باید به عنوان 

فرصت نگاه کنیم  ایران ۷۰ درصد تولید را در اختیار دارد 
اما ما باید دانش خود را بر اساس دانش روز تطبیق دهیم. 
زیرا در غیر این صورت از بازار جهانی دور خواهیم ماند.  
وی ادامه داد: بای��د در تدوام آموزش با علم جاری و روز 
دنیا را به صورت متقن داش��ته باشیم. به گفته وی، باید 
از طریق انجمن فولاد مسیر بازاریابی حرفه ای را دنبال 
کنیم. همچنین بای��د دید کدام کش��ورها وارد کننده 
هس��تند و روی بازارهای آن کار کنی��م.  وی ادامه داد: 
در کنس��انتره ۲۷واحد تولیدی ب��ا ظرفیت ۵۸میلیون 
داریم و قرار اس��ت آن را به ۶۳ میلی��ون تن و در نهایت 
به ۸۲میلیون و ۴۵۰میلیون تن برس��انیم که برای آن 

نیازمند ۱۶۰میلیون سنگ آهن هستیم . سعد محمدی 
گفت: در سنگان ۴۲میلیون تن سنگ آهن تولید کنیم 
که نیازمند باطله برداری بالای ۱۲۰میلیون تن اس��ت.  
به گفته وی، با توجه به اینکه ذخیره نزدیک به ۴میلیارد 
تن سنگ آهن در کشور تا ۱۴ سال آینده ذخیره سنگ 
داری��م، پ��س باید برنامه تدوین ش��ده برای اکتش��اف 
داش��ته و آن را س��رعت دهیم و با شرکت های فولادی 
در این زمینه وارد مذاکره ش��ویم . وی افزود: در کش��ور 
۱۵ واحد گندله با ظرفیت ۵۲میلیون و ۶۵۰ تن گندله 
داریم که قرار اس��ت به ۷۳میلیون تن برس��د. ظرفیت 
 آهن اس��فنجی نیز تا پایان س��ال به ۳۵ میلیون خواهد 
رس��ید.  به گفت��ه س��عدمحمدی، فولاد ب��رای آینده 
نیازمند برنامه ریزی و هماهنگی در آینده اس��ت. طبق 
برنامه توسعه شش��م باید ۱۳هزارکیلومتر ریل احداث 
کنیم . همچنین در زیرساخت نیازمند ۹.۵میلیارد دلار 

سرمایه گذاری هستیم .
ذوب�آه�ن�تنه�ا�تولید�کنن�ده�ری�ل�در���

غرب�آسیا
منص��ور ی��زدی زاده، مدیرعامل ذوب آه��ن اصفهان 
در هفتمی��ن کنفرانس اس��تیل پرایس گف��ت: انرژی 
بخ��ش مهم��ی از هزینه ه��ای ذوب آه��ن را ب��ه خود 
اختص��اص می دهد، چراکه ما از گاز یارانه ای اس��تفاده 
نمیکنیم اما پیرو الگوهای جهانی هس��تیم .  وی اظهار 
ک��رد: ذوب آهن اصفهان در ح��وزه بهره وری و کیفیت 
محصول نیز، تولید محص��ولات مختلف را مدنظر قرار 
داده اس��ت. همچنی��ن ذوب آهن از ک��وره بلند و تولید 
محصولات ن��وردی همچون ریل بهره مند اس��ت. وی 
اف��زود: در ایج��اد ارزش در زنجی��ره فولاد نیز توس��عه 
دانش از طریق صنعت و ش��رکت های دانش بنیان را در 
برنامه ه��ای خود قرار داده ایم. به گفته وی، ذوب آهن با 
دانشگاه ها قراردادهایی در زمینه های محیط زیستی و 
توسعه منابع انسانی به امضا رسانده است. همچنین در 
بحث تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر تولید انواع 
ریل ش��هری و بین ش��هری و ریل زبانه سوزنی و آرک 
مع��دن، تولید تیرآهن بال پهن و..  در س��بد محصولات 
ذوب آهن ق��رار دارد. ی��زدی زاده در خصوص ریل نیز 
گفت: ذوب آهن در غرب آس��یا تنه��ا تولیدکننده ریل 
اس��ت. همچنین ظرفیت تولید ریل و تیرآهن بال پهن 
۷۰۰ هزارتن است. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: 
۷محور ریلی در سراس��ر کشور توسط ذوب آهن تامین 
می شود که می توان به خط ریلی چابهار- زاهدان اشاره 
ک��رد. وی گف��ت: در افق ۱۴۰۴ کش��ور بای��د به تولید 
۲۵هزار کیلومتر ریل برس��د، پس باید تا رسیدن به این 
افق ۱۳هزار کیلومتر ریل ایجاد شود. به گفته وی، ریل 
تولیدی ذوب آهن مطابق آخرین استانداردهای جهانی 
است و کیفیت آن توسط شرکت های معتبر تأیید شده 
اس��ت، همچنین مذاکراتی برای تأمین ریل مورد نیاز 
سایر کشورهای منطقه در حال انجام است و چشم انداز 
خوب��ی برای صادرات این محصول اس��تراتژیک وجود 

دارد.
از�اکتش�اف�تا�ف�رآوری�نیازمند�کمک���

نخبگان�هستیم
وجیه اله جعف��ری ، رییس هیات عام��ل ایمیدرو 

دراین مراس��م گفت: در سال ۲۰۲۰ رشد اقتصادی 
نسبت به چیزی که پیش بینی می شد کمتر بود که 
به دلیل کرونا بود اما در ۲۰۲۱ پیش بینی می شود 
این ش��رایط تغییر کن��د؛ چراکه با توج��ه به تغییر 
شرایط چین که سهم بالایی از رشد اقتصادی جهان 
را دارد وضعی��ت مطلوبت��ر ش��ود. وی افزود: بخش 
فولاد و س��یمان و... در سال ۲۰۲۱ وضعیت بهتری 
خواهند داش��ت. در ایران نیز افق ۱۴۰۴ برای تولید 
۵۵ میلیون تن در نظر گرفته ش��ده که با اس��تفاده 
از منابع موجود این عدد محقق ش��ود. همچنین ۲ 
طرح ۱۰ میلیون تنی در س��واحل کشور به جز این 

طرح را داریم .
جعفری ادامه داد: برای تکمیل طرح ها ۴.۸میلیارد 
دلار نیاز داریم. در سال ۹۹ حدود ۷ ۵.میلیون تن به 
ظرفیت کنسانتره کشور اضافه خواهد شد. به گفته 
جعفری، در ۲ دوره گذشته ۹۸ درصد در کنسانتره 
۱۰۰درص��د گندل��ه و ۶۷درصد در آهن اس��فنجی 
رش��د داشتیم . وی ادامه داد: سال گذشته در بخش 
صادرات، ب��ا وجود همه محدودیت ه��ا، صادرات به 
۸ ۵.میلیارد دلار رس��ید که ۴ ۵.میلی��ارد مربوط به 
مع��دن و صنایع معدن��ی بود. وی ادام��ه داد: امروز 
حفاری هایی که انجام می شود بالاترین آن در حدود 
۱۵۰هزارتا۲۰۰ه��زار متر بوده اس��ت ام��ا این عدد 
نمی تواند نگاه ما را به توس��عه اکتش��افی برساند. به 
گفته وی، ما ب��الای ۸۰۰هزارمتر می توانیم حفاری 
انج��ام دهیم اما به دلیل نیاز ب��ه تجهیزات این کار 
انجام نش��ده اس��ت. هدف ما این اس��ت با توجه به 
آنومالی های شناخته شده روی برنامه های ۲میلیون 
مت��ر حف��اری تمرک��ز کنیم . ای��ن اق��دام از طریق 
کنسرس��یوم ها و همچنین جذب س��رمایه گذار این 
اقدام ب��ه مرحله اجرا نزدیک ش��ود. جعفری گفت: 
مهندس تقی زاده به عنوان یکی از مدیران موفق که 
در طرح انتقال آب از خلیج فارس نقش مهمی داشت 
و از ایشان باید تقدیر کرد. اکنون خط دوم و سوم آن 
به مرحله اجرا در حال نزدیک شدن است تا بتوانیم 
هم سرمایه موجود را حفظ کنیم و هم اینکه جذب 
سرمایه گذار داشته باشیم.معاون وزیر صنعت ، معدن 
و تجارت گفت: امروز نس��بت به ۲۰ س��ال گذشته 
محص��ولات جدی��د و در حوزه ه��ای مختلف تولید 
می ش��ود. ما نیز باید محصولاتی تولید کنیم که هم 
به لحاظ کاهش وزن، استحکام و...قابل قبول باشند 
و برای تولید آن باید از نخبگان و شرکت های دانش 
بنیان کمک بگیریم.جعفری گفت: تولید محصولات 
آلی��اژی و محصولات جدید نی��ز باید حرکت کنیم 
که البته ش��رکت هایی همچون فولاد مبارکه در این 
مس��یر حرکت کرده اند. وی ادام��ه داد: ایمیدور  دو 
ط��رح در زمینه تولید محصولات خاص در دس��ت 
مطالع��ه دارد.به گفته وی، این امکان وجود دارد که 
با استفاده از ش��رکت های فناوری و نوآوری و ایجاد 
دانش هس��ته ای بتوانیم تولیدات به روز داش��ته و 
ش��اهد کاهش وابستگی ش��ویم.  جعفری ادامه داد: 
ارتقای ن��وآوری در صنایع پایین دس��تی باید انجام 
ش��ود. همچنین در زنجیره هم��کاری و هماهنگی 
می تواند در ب��ازه کوتاهی آن را محقق کند.به گفته 
وی، باید به س��متی برویم تا با همکاری به یکدیگر 
به اهداف خود برس��یم. س��ازمان ایمیدرو و معاونت 
معدنی به رش��د زنجیره فولاد کمک خواهد کرد. به 
گفته جعفری، در بحث اکتش��اف تا فرآوری نیازمند 
کمک نخبگان هس��تیم و باید از دانش روز استفاده 
کنیم. زیرا قرار اس��ت عرضه کیفی مناس��ب داشته 
باش��یم و زنجیره ف��ولاد با توجه به نق��ش خود در 
زیرساختها این نقش خود را بیشتر کند. شرکت های 
بزرگ ما مثل فولا مبارکه، گل گهر و چادرملو امروز 
می توانند بستر حرکت روی همه موضوعات را داشته 
باش��ند. برای مثال انتقال آب توسط این شرکت ها 
انجام شده و باید سرمایه و نقدینگی آنها را به سمت 

سرمایه گذاری سوق دهیم .
گفتنی است در این مراسم کسری غفوری، مدیر 

عامل مجتمع فولاد خراسان حضور داشت.

نقش نسل چهارم فناوری در صنعت فولاد

اهدای جایزه مردسال فولاد به مدیرعامل چادرملو 
در هفتمین کنفرانس بین المللی 
اس��تیل پرایس از ناصر تقی زاده، 
مدیرعام��ل ش��رکت معدن��ی و 
صنعتی چادرمل��و و عضو هیات 
مدیره به عنوان مدیر توس��عه گرا 
در ح��وزه معدن و صنایع فولادی 
تجلیل ش��د و جایزه مرد س��ال 
فولاد ب��ه ایش��ان اهدا ش��د.  به 
گزارش روابط عمومی چادرملو، 
ناصر تق��ی زاده متول��د۱۳۳۶و 
دانش آموخته رشته مهندسی مکانیک از دانشگاه شهید باهنر کرمان است. وی که ۴۲ سال از عمرش را وقف 
خدمت به کشور کرده است در سازمان ها و نهادهای مختلفی مانند بنیاد امور مهاجرین جنگ تحمیلی، جهاد 
س��ازندگی و جهاددانش��گاهی، کار کرده است. مدیریت امور اقتصادی اس��تانداری کرمان، مدیریت صنایع 
سنگین استان کرمان، فرمانداری بم، مدیرعاملی شرکت سرمایه گذاری مس سرچشمه، مدیرعاملی گل گهر، 
مجری پروژه آلومینا خلیج فارس و مدیر فولاد شاهین بناب آذربایجان از جمله مهم ترین پست هایی است که 
در کارنام��ه خ��ود ثبت کرده اس��ت. وی هم اکنون مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو اس��ت و از 
پیش��گامان پروژه ملی انتقال آب خلیج فارس به مناطق مرکزی ایران اس��ت.مدیرعامل ش��رکت معدنی و 
صنعتی چاد ملو در هفتمین کنفرانس استیل پرایس گفت: با وجود تاکیدات مقام معظم رهبری و توجه 
ریاس��ت محترم جمهور نسبت به اس��تفاده از ظرفیت های معدنی کشور که بهترین منبع درآمد زایی و 
کاهش اتکا به نفت است اما برخی موانع ناشی از بروکراسی های اداری روند توسعه این بخش از اقتصاد 
کشور را کند کرده است. وی با اشاره به منابع غنی معدنی کشور و معطل مانده بهره برداری از آنها ضمن 
تش��کر از وزیر صنعت، معدن وتجارت گفت: تصمیم وزیر صنع��ت، معدن وتجارت در ابطال مجوزهای 
معادنی که فعالیت بهره بردای از آنها نمی شود و واگذاری آنها به شرکت های توانمند می تواند راهگشای 
توسعه این بخش از اقتصاد کشور باشد و انقلابی در معادن ایجاد کند. مدیرعامل چادرملو گفت: تصمیم 
وزارت صنعت در استفاده از منابع مالی شرکت های بزرگ در توسعه زیر ساخت های کشور گامی مثبت 
برای آبادانی مناطق کم برخوردار است.    وی با اشاره به موفقیت کم نظیر طرح ملی شیرین سازی و انتقال 
آب خلیج ف��ارس به مناطق مرکزی ایران افزود: این اقدام بزرگ ش��رکت های معدنی و صنعتی حرکتی 
بی س��ابقه در توس��عه پایدار بوده است و اکنون الگویی برای سایر صنایع شده تا با هدایت و حمایت وزیر 
محترم صنعت، بخش��ی از منابع مالی خود را در این راه هزینه کنند که بی تردید می تواند ضامن رش��د 
اقتصادی میهن اس��لامی باش��د.    مدیرعامل چادرملو افزود: توس��عه این خط انتقال اب به سایر مناطق 
کش��ور از طریق خطوط ۲ و۳ ان گامی دیگر درجهت رونق و آبادانی کش��ور و تحقق منویات مقام معظم 

رهبری خواهد بود و آینده روشنی را برای مردم به ارمغان خواهد آورد.

وجیهالهجعفریمنصوریزدیزادهاردشیرسعدمحمدیکسریغفوریحمیدرضاعظیمیان

گرامیداشت آغاز دهه 
فجر در ذوب آهن اصفهان

مراسم بزرگداشت فرارسیدن دهه مبارک فجر 
پیروزی انقلاب اسلامی همزمان با لحظه تاریخی 
ورود حضرت امام خمینی )ره( به کشور، همراه با 
غبار روبی مزار شهدای گمنام ذوب آهن اصفهان 
با حضور جمعی از مسئولان شرکت در این محل 

برگزار شد.
به گ��زارش روابط عموم��ی ذوب آهن اصفهان، 
همچنین تع��دادی ازکارکنان ش��رکت با لباس 
فرم ذوب آهن اصفهان در جشن پیروزی انقلاب 
اسلامی در شهرستان لنجان که در مزار شهدای 
زرین ش��هر و با حضور مسئولان این شهرستان 

برگزار شد نیز حضور یافتند.
در این مراس��م، که با حضور مهرداد تولائیان 
مع��اون بهره ب��رداری، آی��ت ا... رهب��ر مس��ئول 
هماهنگی تبلیغات اس��لامی و جمع��ی از دیگر 
مس��ئولان و کارکنان ش��رکت همراه بود، احمد 
اکبری معاون س��رمایه های انس��انی و توس��عه 
مدیریت، ده��ه مبارک فجر را نش��انگر عظمت 
و  ی��ادآوری  گف��ت:  و  دانس��ت  قدرت اله��ی  و 
بزرگداش��ت این ایام، بسیار ضروری است چرا که 
نباید فراموش می کنیم، به برکت پیروزی انقلاب 
اس��لامی، از ش��رایط بد و نابس��امان گذشته به 

ایرانی سربلند و مقتدر رسیدیم.
وی افزود: در زم��ان حاکمیت طاغوت، جهان 
ب��ه ۲ بلوک ش��رق و غرب تقس��یم ش��ده بود و 
عملا رهایی از این ابرقدرت ها و اس��تقلال واقعی 
با وجود آن اس��تبداد داخل��ی، کاری ناممکن به 
نظر می رس��ید اما حضرت ام��ام خمینی  )ره( با 
محوری��ت دی��ن و نگاهی مذهبی و با ش��عار نه 
ش��رقی، ن��ه غربی، با تکی��ه بر این مل��ت، نظام 

اسلامی را بنیان نهاد.
اکبری با اش��اره به مشکلاتی که دشمنان پس 
از پیروزی انقلاب اس��لامی برای ایران به وجود 
آوردند، گفت: با رهب��ری حکمیانه حضرت امام 
خمینی )ره( از این مصائب سخت عبور کردیم و 
البته هیچ گاه این دش��منی ها پایان نیافت و پس 
از آن به برکت اس��لام و ب��ا هدایت رهبر معظم 
انقلاب، با وجود تحریم ها و توطئه های دشمنان 
خارج��ی و داخلی، نظام ما روز ب��ه  روز بالنده تر و 

پرافتخارتر، اهداف خود را محقق می سازد.
معاون سرمایه های انس��انی و توسعه مدیریت 
ش��رکت، اظهار کرد: ذوب آهن اصفهان در کنار 
این مردم غیور، در پیروزی انقلاب اسلامی نقش 
خود را به خوبی ایفا کرد و پس از آن تلاشگران 
ای��ن مجتمع عظی��م صنعتی در دف��اع مقدس 
حاضر ش��دند و همچنین پشتیبانی فنی لازم را 
از جبهه ها به عمل آوردند. امروز نیز این شرکت، 
در جبهه اقتص��ادی، جهادگرانه حضور دارد و با 
کمک به توس��عه صنعتی کشور، در خنثی سازی 
تحریم ها و رونق تولید نقش مهمی ایفا می کند.

اکبری اب��راز امیدواری کرد ک��ه نظام مقدس 
جمهوری اس��لامی ایران که الگ��وی مقاومت و 
اس��تقلال واقعی در جهان است، همچنان بالنده 
و مس��تحکم به پی��ش برود و بیش از گذش��ته 

دشمنان قسم خورده این ملت را ناامید سازد.
ش��ایان ذکر است در روز اول دهه مبارک فجر 
همزم��ان با لحظ��ه تاریخ��ی ورود حضرت امام 
خمینی )ره( به کش��ور، ب��وق قطارها و همچنین 
زنگ ه��ا در س��طح این مجتمع عظی��م صنعتی 

طنین انداز شد.
علاوه بر مراسم ذکر شده، برخی از برنامه های 
فرهنگی ذوب آهن اصفهان که به مناس��بت دهه 

فجر برگزار می شود بدین شرح است: 
آذین بن��دی محیط کار و مس��اجد ش��رکت، 
پخش س��رودهای انقلاب��ی در س��طح کارخانه 
و...، برگزاری جش��ن ولادت حضرت زهرا)س( و 
تکریم بانوان ش��رکت- ۱۵ بهمن، حضور موتور 
سواران شهرس��تان جهت انجام رژه موتوری در 

سطح کارخانه.
مح��ل  از  روی  پی��اده  همای��ش  برگ��زاری 
ک��وره بلن��د، برگزاری جش��ن پی��روزی انقلاب 
اس��لامی- ۲۱ بهمن ماه، مس��ابقات دو همگانی 
و چندجانب��ه- ۱۹ بهمن م��اه، بازدید و عیادت 
از خانواده های معزز ومعظم ش��هدا و ایثارگران و 

همچنین خانواده های شهدای مدافع حرم.

خبر
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کمیسیون اروپا توسط ۱۲ کش��ور عضو اصلی با بیشترین 
ظرفیت تولید فولاد، تحت فش��ار قرار گرفته است تا اقدامات 
حفاظتی موجود بر روی فولاد را که قرار اس��ت در ماه ژوئن 

منقضی شود، بازنگری کند.
ب��ه گزارش کالاخب��ر، کش��ورهای عضو در نام��ه خود به 
Valdis Dombrovskis؛ رئی��س کمیس��یون تج��ارت، 
 Covid-۱۹ پیش��نهاد کردند، از آنجا که بیم��اری همه گیر
و رکود اقتصادی بی س��ابقه در اروپا ناش��ی از آن ادامه دارد، 
بنابراین تأثیر ش��دید آن بر فعالیت صنع��ت فولاد نیز ادامه 

خواهد داشت.
در این نامه که توسط آرگوس و از چندین منبع اخذ شده 
اس��ت، آمده اس��ت: اس��تفاده از ظرفیت های تولید همچنان 
کاهش��ی است و چندین س��ایت تولیدی در اروپا بسته شده 

اس��ت. در همان زمان، موجودی کش��ورهای صادر کننده در 
حال انباشته شدن و افزایش است.

ام��ا برخی منابع اظهار کردند ک��ه حمایت کافی برای یک 
بررس��ی و بازنگری از همه کش��ورهای عضو وج��ود ندارد و 

ممکن است این طرح در صورت انتظار منقضی شود.
برخ��ی مقام��ات کمیس��یون اروپ��ا گفته اند ک��ه اقدامات 
حفاظت��ی با س��ازوکارهای دیگ��ری مانند اقدام��ات مجزا و 

انفرادی جایگزین می شوند.
اتحادیه فولاد اروپا یوروفر که در حال فشار به اتحادیه اروپا 
برای انجام بازنگری اس��ت گف��ت: تعرفه های آنتی دامپینگ 
و اقدامات حفاظتی ابزارهای مختلفی هس��تند. این اقدامات 
حفاظتی با تهدی��د کلی مقابله می کند در حالی که اقدامات 
آنتی دامپینگ و ضد یارانه ای آشفتگی های خاص و جداگانه 

کش��ورها و محص��ولات آنها را مهار می کن��د. این انجمن به 
آرگوس گفت: رکود ناش��ی از پاندمی کرونا، اصلاح و تمدید 
اقدام��ات حفاظتی اتحادیه فولاد اروپا یوروفر را حتی بیش از 
پیش ضروری کرده اس��ت. این انجمن اظهار کرد تمدید این 
اقدامات، با قوانین سازمان تجارت جهانی در تناقض نبوده و 
مطابقت دارد، زیرا س��ایر کشورهای بزرگ تولیدکننده فولاد 
تولیدش��ان را در طول پاندمی کاه��ش نداده اند در حالی که 
تولیدکنن��دگان اروپای��ی این کار را انجام داده اند. بر اس��اس 
اس��نادی که به عنوان بخشی از بازنگری تحولات ارائه شده، 
فولادس��ازان انگلیس��ی همچنین خواس��تار تمدید اقدامات 
حفاظت��ی واردات فولاد به این کش��ور از ژوئن امس��ال برای 
3 تا 4 س��ال هس��تند. انجمن فولاد انگلستان UK Steel و 
اعض��ای آن اعلام کردند: در صورت تمدی��د نکردن اقدامات 

حفاظتی، خط��ر بزرگی وجود دارد که صنعت فولاد انگلیس 
را پ��س از ژوئن ۲۰۲۱ با حجم بالایی از واردات فولاد مواجه 
خواهد کرد. بریتیش اس��تیل British Steel که متعلق به 
تولیدکننده چینی Jingye است نیز خواستار تمدید 3سال 
اقدامات حفاظتی ش��ده اس��ت. نورد گرم )HRC(، پیشتاز 
محصولات تخت فولادی، درحال حاضر در بازار اتحادیه اروپا 
ب��ا تعرفه های دامپینگی محافظت می ش��ود. چین، روس��یه، 
اوکراین، ایران و برزیل تعرفه های قطعی موجود را دارا است. 
ترکی��ه نیز از قبل مش��مول تعرفه های موقت آنتی دامپینگ 
و همچنی��ن پرونده ضد یارانه ای بوده اس��ت. تولیدکنندگان 
داخل اروپ��ا در ماه های اخیر برای جب��ران تقاضای ظاهری 
ق��وی تلاش کرده اند که منجربه افزایش قیمت ها و حاش��یه 

سود بالای تاریخی شده است.

یووفر خواستار بازنگری در طرح حفاظتی فولاد شد

روند نزولی قیمت محصولات فولاد
گروهمعدن

همان  طور که انتظار می رفت قیمت سنگ آهن 
وارداتی خلوص 6۲ درصد در چین هفته گذشته 
نزول��ی ب��وده و  از ۱7۱ دلار به حدود ۱56 دلار 
هر تن خش��ک سی اف  آر رس��ید. جو منفی بازار 

خریداران را عقب نشاند و تقاضا نبود. 
ب��ه گزارش ف��ولاد ایران ، البته ت��ا پایان هفته 
قیمت کمی بهبود داشته به ۱57.5 دلار رسید. 
برخی از فولادسازان چینی که تحت تاثیر حاشیه 
س��ود پایین عقب نشسته بودند با افت قیمت به 
بازار بازگش��تند. در کوتاه مدت جو بازار همچنان 
منفی اس��ت. از ۱۱ تا ۱7 فوریه چینی ها بیشتر 
در تعطیلات سال نو هستند از این رو انتظار می 

رود بازار از هفته آینده راکد تر شود. 
قراضه �

هفته گذش��ته بازارهای قراض��ه نزولی بودند.  
قیمت قراضه سنگین ۲۰-8۰ وارداتی در ترکیه 
از 435 دلار به 4۱4 دلار هر تن سی ف آر رسید. 
پایان هفته همه در انتظار روش��ن تر شدن روند 
بازار بودند و بس��یاری خرید نکردند تا معاملات 

بیشتری نهایی شود و روند بازار روشن تر شد.  
قراضه صادراتی س��نگین کلاس ۲ ژاپن  افت 
شدیدی داشته از 3۹۰ دلار به 34۱ دلار هر تن 
فوب رسیده است. متوسط قیمت قراضه وارداتی 
س��نگین در شرق آس��یا 38 دلار ارزان تر شده 
4۱7  دلار هر تن س��ی اف آر شد. در بازار داخلی 

امریکا نیز قراضه خرد ش��ده ۱۰ دلار افت داشته 
44۹ دلار هر لانگ تن ثبت شد. 

بیلت �
بیلت صادراتی س��ی آی اس هفته گذشته افت 
ش��دیدی داش��ت و بازار در ابهام بود. خریداران 
نیز بیش��تر سیاس��ت انتظار در پی��ش گرفتند. 
متوسط قیمت بیلت صادراتی سی آی اس از 575 
دلار به 565 دلار هر تن فوب رس��ید. مش��خص 
نیس��ت کف قیمت کجاس��ت از ای��ن رو همه در 

انتظارن��د. برخی قیمت رایج ب��ازار را 55۰ دلار 
اعلام می کردند.

 در ترکی��ه بیل��ت واردات��ی از 5۹۰ دلار ب��ه 
57۰ت��ا 58۰ دلار  هر تن س��ی اف آر رس��ید و 
 بیل��ت صادراتی 6۰۰ ت��ا 6۰5 دلار هر تن فوب

بود. 
در بازار واردات جنوب شرق آسیا قیمت بیلت 
واردات��ی ۱۰ دلار افت داش��ته 58۰ دلار هر تن 

سی اف آر شد. 

مقاطع �
هفت��ه گذش��ته قیم��ت میلگ��رد صادرات��ی 
س��ی آی اس از 66۰ دلار ب��ه 645 دلار ه��ر تن 
فوب کاهش داش��ت. اف��ت قیمت قراض��ه بازار 
را نزول��ی کرده اس��ت. البت��ه عرضه کننده ها به 
امید بهب��ود اوض��اع بازارها  پ��س از تعطیلات 
فوری��ه در چی��ن عجل��ه ای در ف��روش ندارن��د 
 و خری��داران نی��ز منتظ��ر افت قیمت بیش��تر

 نشسته اند.

در چی��ن قیم��ت میلگ��رد صادرات��ی 5 دلار 
ارزان تر ش��ده به 635 دلار  هر تن فوب رس��ید. 
میلگرد صادراتی ترکیه 6۲5 دلار هر تن فوب و 

در ثبات بود.
در بازار واردات جنوب شرق آسیا نیز میلگرد از 
655 دلار به 635 دلار هر تن س��ی اف آر کاهش 

قیمت داشت. 
همچنی��ن در ب��ازار  داخل��ی اروپ��ا میلگ��رد 
6۲5یورو  هر  تن درب کارخانه  و در ثبات بود. 
در ب��ازار امریکا نیز میلگ��رد در 78۲.5 دلار هر 

شورت تن درب کارخانه باقی ماند.
ورق �

ورق گرم صادراتی س��ی آی اس در هفته ای که 
گذش��ت در زمینه افت قیمت س��ایر محصولات 
فولادی از 765 تا 78۰ دلار به 745 تا 76۰دلار  

هر تن فوب کاهش داشت. 
متوس��ط قیم��ت ورق گ��رم صادرات��ی چین 
64۲دلار هر تن فوب ثبت ش��د که رشد جزیی 

۲دلاری داشت. 
در ترکیه ورق گرم وارداتی تا ۱5 دلار ارزان تر 
شده 75۰ دلار هر تن س��ی اف آر شد. ورق گرم 
وارداتی در جنوب ش��رق آسیا نیز  675 دلار هر 

تن سی اف آر و در ثبات ماند. 
در بازار داخلی اروپا ورق گرم تا 3 یورو رش��د 
داش��ته 7۱6 یورو ه��ر تن درب کارخانه ش��د. 
در ب��ازار امری��کا ورق گ��رم  از ۱۰۹۱ دلار ب��ه 
۱۱35دلار هر شورت تن درب کارخانه  رسید. 

افت ۵ درصدی صادرات 
فولاد ژاپن 

آمار انجم��ن آهن و فولاد ژاپن نش��ان می دهد 
ص��ادرات آه��ن و فولاد این کش��ور س��ال ۲۰۲۰ 
اف��ت 4.۹ درص��دی داش��ته 3۲.۱4 میلی��ون تن 
ثبت ش��د چرا که تقاضای جهان��ی فولاد به دلیل 
همه گی��ری کرونا افت داش��ت. به گ��زارش فولاد 
ایران، البته در دسامبر بهبودی جزیی مشاهده شد 
که صادرات ژاپن 5 درصد نس��بت ب��ه نوامبر بالا 
رفته ۲.56میلیون تن ش��د.صادرات به کره جنوبی 
۱۱درصد افت سالانه داشته 4.8۱ میلیون تن ثبت 
ش��د و صادرات به تایلند هم ب��ا افت ۲6.5 درصد 
3.8۱ میلیون تن ثبت ش��د.در ای��ن بین صادرات 
فولاد ژاپن به چین ۱4.5 درصد رشد سالانه داشته 

5.86 میلیون تن بود.

کاهش ۲۶ درصدی تولید 
پلت آهنی در مکزیک

)Iron pellet( در  تولی��د پلت ه��ای آهن��ی 
مکزیک در ماه نوامبر نزدیک به ۲6 درصد کاهش 
داش��ته است.به گزارش ایراس��ین، مکزیک در ماه 
نوامبر ۲۰۲۰ می��لادی 4۱5 هزار و 483 تن پلت 
آهنی تولید کرده که این میزان در مقایسه با نوامبر 
۲۰۱۹ میلادی ۲5.۹ درصد کاهش داش��ته است.
میزان تولید پل��ت آهنی مکزیک در ماه نوامبر در 
مقایس��ه با ماه پیش از آن نیز ۱6.3 درصد کاهش 
داش��ته است. بر همین اس��اس در دوره ۱۱ ماهه 
ژانوی��ه تا نوامبر نیز تولید پل��ت آهنی در مکزیک 
در مقایس��ه با دوره مش��ابه سال قبل ۱7.۲ درصد 
کاهش داش��ته است. براساس این گزارش شاخص 
تولی��دات معدنی و فلزی در مکزیک در ماه نوامبر 

3درصد کاهش داشته است.
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رئی��س اداره معادن س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت قم 
گف��ت: در راس��تای تحقق راهب��رد جهش تولید و اس��تفاده 
حداکثری از ظرفیت معادن استان، محدوده های معدنی بلوکه 

شده از طریق سامانه کاداستر آزاد سازی شد.
محمدتقی کاظم  زاده درگفت وگو با ایرنا، بیان کرد: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با صدور بخشنامه ای برای آزادسازی 
ظرفیت بالقوه معادن که شامل محدوده های معدنی غیرفعال 
ک��ه باید ی��ا بهره برداران کنون��ی آن را فعال کنن��د یا اینکه 
بهره بردار جدید برای محدوده تعیین شود، همچنین محدوده  
اکتش��افی که مجوز آن به دلیل عدم اج��رای تعهدهای لازم 
باطل شده است و باید دوباره وارد چرخه فعالیت شود، امکان 

جدیدی فراهم کرد.
وی افزود: در همین رابطه حل مشکل برخی از محدوده های 
معدنی که به دلیل مخالفت دستگاه های اجرایی با فعالیت آن 
غیرفعال است نیز در کنار رفع مسائل طرح های بزرگ معدنی 
که ش��رکت های متولی آن اجرای ط��رح را پیگیری نکردند، 

ش��امل موارد تاکید شده در بخش��نامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اس��ت. وی ادامه داد: درهمین رابطه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برای اس��تفاده حداکث��ری از ظرفیت معادن 
و امکان فعال س��ازی دوب��اره محدوده های معدنی راکد، طبق 
دس��تورالعملی امکان آزادسازی ظرفیت های بدون استفاده و 
ورود متقاضی��ان جدید به این عرصه را فراهم کرد. کاظم زاده 
گف��ت: به همی��ن منظور در اس��تان قم نیز پایش کاداس��تر 
محدوده ه��ای معدنی با نظارت کارشناس��ان انج��ام و ۱۸۰ 
محدوده شناس��ایی ش��د که با این کار نزدیک به یک هزار و 
۴۰۰ کیلومت��ر مربع از محدوده معدنی اس��تان که به دلایل 
ذکرش��ده بلوکه ش��ده بود و در سامانه کاداس��تر امکان ثبت 
معدن ب��رای متقاضی��ان وجود نداش��ت، ش��امل بخش نامه 

آزادسازی معادن می شود.
وی ب��ا اش��اره ب��ه این که اختص��اص یک زمان مش��خص 
ب��رای حضور متقاضیان در س��امانه کاداس��تر ب��رای رعایت 
عدال��ت و جلوگیری از سوءاس��تفاده احتمال��ی در خصوص 

اطلاعات محدوده های معدنی اس��تان بوده اس��ت، ادامه داد: 
راهنمایی های لازم دراین خصوص در س��امانه کاداستر برای 
متقاضیان موجود است و ایشان می توانند با استفاده از رایانه  
و اینترن��ت باکیفیت مناس��ب که ظرفیت بارگذاری س��ریع 
اطلاع��ات را دارد، ب��ه  صورت الکترونیکی نس��بت به انتخاب 

محدوده موردنظر خود اقدام کنند.
رئی��س اداره مع��ادن س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
قم گفت: در این آزادس��ازی، محدوده ه��ای معدنی متنوع و 
متع��ددی وج��ود دارد که پیش  از این ام��کان بهره برداری از 
آن برای متقاضیان وجود نداش��ت، اما اکنون با این آزادسازی 

ایشان می توانند برای فعال سازی آن اقدام کند.
وی بی��ان ک��رد: یکی از م��دارک مهم که براس��اس قانون 
بهره برداری از معادن، متقاضیان در زمان ثبت نام در س��امانه 
کاداس��تر باید به همراه داش��ته باشند، برگه صلاحیت فنی و 
مالی اس��ت، در همین رابطه نیاز اس��ت که متقاضیان قبل از 
زمان تعیین ش��ده با مراجعه به سازمان نظام  مهندسی معدن 

اس��تان واقع در خیابان ۱۵ خرداد، نسبت به گرفتن این برگه 
صلاحیت اقدام کنند. ۲ درصد معادن کل کشور در قم وجود 
دارد و همین مسئله ضرورت توجه بیشتر به ظرفیت های این 
حوزه برای افزایش سطح درآمدهای استان را نشان می دهد؛ 
در همین رابطه راهبرد س��ازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی استخراج شده است تا با 
فرآوری آنها، ارزش افزوده اقتصادی بیشتری در بخش معادن 

استان ایجاد شود.
مهم ترین ذخایر شناخته ش��ده استان ش��امل معادن فلزی 
)س��رب، روی، م��س، منگن��ز(، مع��ادن غیرفل��زی )کائولن، 
باریت، نمک و س��ولفات س��دیم( و معادن مواد اولیه مصالح 
ساختمانی )سنگ های تزئینی، مرمریت، گرانیت، سنگ های 
لاش��ه، س��نگ آهک و س��نگ گچ( اس��ت که با به کارگیری 
طرح های جدید و اس��تفاده بهینه از این مواد معدنی می توان 
کس��ب وکارهای درآمدزا در زمینه صنایع معدنی در اس��تان 

ایجاد کرد.

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان بوشهر با 
اشاره به استقرار بازرس در کارخانجات تولیدی سیمان برای 
تحوی��ل به عوام��ل توزیع گفت: در این زمین��ه، ۲هزار تن به 

ظرفیت تولید سیمان استان بوشهر افزوده شد.
به گزارش تس��نیم، حس��ین حس��ینی در نشست کارگروه 
تنظیم بازار اس��تان بوش��هر به ظرفیت سیمان در ۳ کارخانه 
اس��تان پرداخت و اظهار کرد: اکنون ۳ کارخانه های س��یمان 
دشتستان، س��اروج کنگان و مند دش��تی در تولید سیمان و 

کلینکر فعالیت می کنند.
وی، با اشاره به علت کاهش تولید سیمان در استان بوشهر 

افزود: ۳ کارخانه س��یمان دشتس��تان، مند دش��تی و ساروج 
کنگان با ظرفیت تولید سالانه ۴ میلیون تن در این استان در 

حال فعالیت هستند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر با بیان 
اینکه کارخانه سیمان ساروج با نگاه صادراتی ایجاد شد گفت: 
حدود ۷۰ درصد تولیدات این کارخانه به صورت کلینگر صادر 
می ش��ود و در این کارخانه یک سوم سیمان خاکستری تیپ 

۲ تولید می شود.
حس��ینی با بیان اینکه سیمان کارخانه ساروج کنگان برای 
پروژه ه��ای منطق��ه پارس جنوبی و یا بین برخ��ی از عاملان 

شهرس��تان های کنگان، دیر و عس��لویه توزیع می شود گفت: 
کارخانه س��یمان ساروج ۱۱ دی ماه امس��ال برای تعمیرات 
اقدام به تعطیلی کرد از طرفی رونق ساخت وساز در استان به 
سبب مساعد بودن شرایط آب و هوایی تقاضا در بخش مصالح 

ساختمانی از جمله سیمان افزایش یافت.
وی ب��ا بی��ان اینکه با آغاز فصل س��رما مصرف گاز طبیعی 
در بخ��ش خانگی افزایش یافته اس��ت خاطر نش��ان کرد: در 
این زمینه برای تحویل س��وخت کارخانه س��یمان نسبت به 
جایگزینی و تغییر سوخت مصرفی اقدام می شود ولی با توجه 
به محدویت ایجاد ش��ده در مصرف گاز و وجود مشکلات در 

تامین س��وخت مازوت زمینه کاهش تولید س��یمان را فراهم 
کرد. رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان بوشهر 
با اش��اره به اس��تقرار بازرس در کارخانجات تولیدی سیمان 
برای تحویل به عوامل توزیع گفت: در این زمینه، ۲ هزار تن 
به ظرفیت تولید س��یمان استان بوش��هر در کارخانه سیمان 

ساروج افزوده شد.
حسینی، با تاکید بر تامین روغن و مشکلات توزیع در این 
بخش افزود: در این زمینه ۲ هزار تن سهمیه برای استان در 
نظر گرفته ک��ه پس از روغن کش��ی در کارخانه ها در اختیار 

فروشگاه ها و صنوف مختلف استان قرار می گیرد.

محدودههایمعدنیبلوکهشدهقمآزادمیشود

افزایش۲هزارتنیتولیدسیماندربوشهر

افتتاح معدن مس مسگران ؛ به زودی
گروهمعدن

مدیرعامل شرکت صدرمعادن ایرانیان از افتتاح 
معدن مس مسگران در دهه فجر خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شرکت سرمایه گذاری 
آتیه صبا، ش��هرام خراطی زاده گفت: در خصوص 
معدن مس��گران ش��رکت صدرمعادن ب��ا فراز و 
نش��یب زیادی مواج��ه بود. در س��ال های ۹۲ و 
۹۳ ش��رکت های اکتش��افی متعددی در رابطه با 
این معدن فعالیت داش��ته اند که آخرین فعالیت 
اکتشافی مربوط به سال ۹۵ و توسط شرکت دایا 

معدن است.
وی افزود: پس از تلاش و فعالیت های بس��یار 
س��رانجام ش��رکت صدرمع��ادن در ۹۸/۰۹/۲۷ 
موفق به اخذ گواهی کش��ف از س��ازمان صنعت 
معدن اس��تان خراسان جنوبی ش��د که با توجه 
به م��دت زمان یک س��اله اعتبار گواهی کش��ف 
نهایت��ا تا ۹۹/۹/۲۷ باید گواهی مذکور به گواهی 

بهره برداری تبدیل می شد.
مدیرعام��ل صدرمعادن ایرانی��ان در خصوص 
مشکلات معدن ورزگ گفت: شرکت صدرمعادن 
در گذشته با مسائل و مشکلات متعددی مواجه 
بود ب��ا توجه به پروانه بهره برداری ۱۰ س��اله در 
خصوص این مع��دن هیچ گون��ه فعالیت خاصی 
صورت نپذیرفته بود تا اینکه در بهمن ماه س��ال 
گذشته ش��ورای معادن کش��ور رأی به بر سلب 
صلاحی��ت صدرمعادن از مع��دن ورزگ را صادر 
ک��رد که ب��ا توجه ب��ه پیگیری ه��ای مدیرعامل 
وقت ش��رکت و مذاکرات صورت پذیرفته مجوز 
مذک��ور ۳ماه تمدید ش��د اما با توجه به ش��یوع 
ویروس کرونا مجدد فعالیت متوقف شد و دوباره 
سازمان صنعت و معدن تصمیم داشت رأی سلب 

صلاحیت را به اجرا بگذارد.
وی در ادام��ه گف��ت: از زم��ان تصدی پس��ت 
مدیری��ت عاملی ش��رکت صدرمع��ادن ایرانیان 
مکاتبات و پیگیری های انجام ش��ده منجر به این 
نتیجه ش��د که حکم س��لب صلاحیت را ملغی و 
ش��رکت صدرمعادن موفق به اخذ پروانه ۲ ساله 
برای ش��روع فعالیت بهره برداری شد و مقرر شد 
بعد از ۲ س��ال با توجه ب��ه فعالیتی های صورت 
گرفت��ه صورت مجوز بهره ب��رداری معدن ورزگ 

تمدید شود.
خراط��ی زاده اظهار ک��رد: در خصوص معدن 
مس��گران نی��ز مانن��د مع��دن ورزگ ش��رکت 
صدرمعادن با مسائل متعددی مواجه بود به این 
معن��ی که اگر ت��ا  ۹۹/۹/۲۷اقدامات لازم جهت 
دریاف��ت پروانه بهره ب��رداری انجام نمی پذیرفت، 
پروانه کش��ف ابطال و سازمان صنعت و معدن و 
تجارت استان خراسان جنوبی می توانست معدن 

را وارد مزایده کند.
مدیرعام��ل صدرمع��ادن ب��ا بی��ان اینکه روز 
چهارش��نبه اول بهمن طرح مذکور از سوی نظام 
مهندس��ی معدن استان خراس��ان جنوبی مورد 
تصویب قرار گرفته و به س��ازمان صنعت، معدن 
وتجارت اس��تان خراس��ان جنوبی جهت صدور 
پروانه بهره برداری ارجاع ش��ده اس��ت افزود: ما 
درحال حاض��ر در انتظار اعلام میزان وثیقه مورد 
نیاز از س��وی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان خراس��ان جنوبی جهت ادام��ه روند کار 
هس��تیم. وی اظهار امیدواری ک��رد که در هفته 
جاری برای افتتاح بهره برداری از معدن مسگران 

در دهه مبارک فجر اقدام خواهد شد. خراطی زاده 
در خص��وص برنام��ه افتتاح بهره ب��رداری معدن 
مسگران بیان کرد: هم اکنون شرکت صدرمعادن 
در حال عملیات تجهیز معدن اس��ت تا ان شاءالله 
در هفته جاری با توجه به زیرس��ازی های انجام 
ش��ده کانکس ه��ای خریداری ش��ده مس��تقر و 
مقدم��ات بهره ب��رداری و افتتاح رس��می انجام 
خواه��د پذیرد. وی افزود: تلاش ما بر این اس��ت 
ک��ه در دهه مبارک فجر مراس��م افتت��اح انجام 
پذیرد. امید اس��ت علاوه بر مدیرعامل هلدینگ 
آتیه صبا و همچنین مدیران هلدینگ، اس��تاندار 
خراس��ان جنوبی، فرماندار سربیش��ه، رئیس کل 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان خراسان 
جنوبی حضور داشته باش��ند. همچنین نماینده 
محترم مردم ش��ریف سربیشه در مجلس شورای 
اس��لامی نیز تمایل خود را جهت حضور در این 

مراسم ابرازکرده اند.
مدیرعام��ل ش��رکت صدرمع��ادن ایرانیان در 
خصوص میزان س��طح برداش��ت و اعی��ار مواد 
اس��تخراجی تصریح کرد: معاون��ت امور معادن و 
صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان خراس��ان جنوبی بر این اعتقاد هس��تند 
که تحقیقات اولیه و مطالعات قبلی انجام ش��ده 
از دق��ت کافی برخوردار نبوده و لازم اس��ت که 
عملیات اکتشاف تکمیلی هم زمان با بهره برداری 

نیز انجام پذیرد.
وی افزود: بر اس��اس مس��تندات ش��رکت های 
اکتش��افی بنابر س��فارش ش��رکت صدر معادن 
در مقاط��ع زمانی گذش��ته و مطالعات س��ازمان 
نظام مهندس��ی خراس��ان جنوبی ۳۵۳ هزار تن 
ذخیره قطعی و ۵۳۶ ه��زار تن ذخیره احتمالی 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت. لازم به ذکر اس��ت 
ذخیره احتمالی با انجام اکتشافات تکمیلی قابل 
دسترس��ی خواهد بود و احتمال می رود ظرفیت 
واقعی بیش از ظرفیت در نظر گرفته ش��ده باشد 
و درحال حاضر نهایتا ظرفیت ۸۸۹ هزار تن برای 
ش��رکت صدرمعادن ایرانیان ط��رح بهره برداری 
آم��اده ش��ده که همی��ن میزان نیز ب��ه تصویب 
رسیده است. شهرام خراطی زاده بیان کرد: طبق 
این طرح، ظرفیت اس��تخراج سالانه ۷۰.۶۰۰تن 
در نظ��ر گرفت��ه اس��ت و عمر معدن بر اس��اس 

مطالعات حال حاضر ۵ س��اله و درجه معدن نیز 
۳ اعلام ش��ده است که این نیز خبر خوبی است 
و ما امیدواریم که بتوانیم به ارقام و ظرفیت های 

بیش از ظرفیت اعلام شده دستیابی پیدا کنیم.
مدیرعامل صدرمعادن تصریح کرد: جهت طرح 
مذکور ۱۵ نفر پرسنل در نظر گرفته شده علاوه 
بر آن هزینه ماشین آلات، س��اختمان، راه سازی 
و اکتش��افات تکمیلی ۶۶ میلی��ارد ریال برآورد 
هزینه س��رمایه گذاری ش��ده اس��ت که احتمال 
می رود با توجه به میزان تورم در سال آینده این 
مبل��غ افزایش یابد. علاوه بر این برای هزینه های 
مرتبط با نرخ تمام ش��ده مانند هزینه دستمزد و 
لوازم مصرفی و هزینه های آتشباری احتمالی نیز 

۳۵میلیارد ریال برآورد شده است.
خراط��ی زاده با بیان این مطلب که بر اس��اس 
مطالعات و اطلاعات موجود عیار معدن ۰.۴درصد 
اس��ت لیکن با توجه ب��ه مش��اهدات عینی این 
احتمال وجود دارد ک��ه درجه خلوص به مراتب 
بیشتر از اعیار اعلام شده باشد افزود: عمده مواد 
اس��تخراجی م��س خواهد بود که ممکن اس��ت 
فلزات دیگر نیز موجود باشند لیکن تا زمانی که 
آنالیز و مطالعات تکمیلی صورت نپذیرفته اظهار 

نظر قطعی انجام نخواهد شد.
مدیرعام��ل صدرمعادن ایرانی��ان در خصوص 
این که تلاش های ص��ورت گرفته چه تاثیری بر 
اقتصاد و جامعه خواهد داش��ت گفت: مس فلزی 
است گرانبها و پرکاربرد در تمام صنایع می باشد 
 )LMB( همچنین نرخ آن بر مبنای نرخ جهانی

تعیین می شود.
وی افزود: ح��وزه معدن جای بس��یاری برای 
فعالی��ت دارد و حت��ی مقام معظ��م رهبری نیز 
در چندین س��خنرانی به این امر اشاره داشته اند 
که حوزه معادن باید مورد بررس��ی بیشتری قرار 

گیرد.
مدیرعام��ل صدرمع��ادن ایرانیان ب��ا بیان این 
امر که اس��تان خراس��ان جنوب��ی دارای معادن 
بیش��ماری اس��ت و اخیرا نیز اس��تاندار اس��تان 
خراس��ان جنوبی نیز به این امر اش��اره داشته اند 
که معادن راک��د باید مورد بهره برداری قرارگیرد 
تصریح کرد: استان خراسان جنوبی جزء مناطق 
کمتر برخوردار کش��ور است و در دل خاک این 

استان ذخایر با ارزش زیادی نهفته است هر آنچه 
که مورد بهره ب��رداری در آن منطقه انجام گیرد 
علاوه بر اینکه به صورت مس��تقیم و غیرمستقیم 
ایجاد اش��تغال خواهد کرد ارزش افزوده بیشتری 
نی��ز ایج��اد می گ��ردد و صندوق بازنشس��تگی 
کش��وری و بازنشستگان معزز ما نیز می توانند از 

منافع آن بهره مند شوند.
وی بیان کرد: با توجه به مذاکرات انجام ش��ده 
با مسئولان منطقه ویژه اقتصادی بیرجند و قول 
مساعدت همه جانبه و دریافت تسهیلات با توجه 
به آمادگی زیرساخت ها امیدواریم بتوانیم امکان 
ف��رآوری را در آن منطقه ایجاد کرده و کاتد را از 
مواد اولیه ای که خود تولید کننده آن هستیم به 
 دس��ت آوریم. روشن اس��ت که نرخ فروش کاتد 
قابل مقایسه با فروش مواد خام اولیه نخواهد بود 
و قطعا سود آوری خوبی برای هلدینگ و به طبع 
آن صندوق بازنشستگی کش��وری و به طبع آن 

بازنشستگان معزز خواهد داشت.
مدیرعامل صدرمعادن درباره نام گذاری امسال 
توسط مقام معظم رهبری بیان کرد: از روزی که 
معدن ورزگ وارد مدار تولید ش��د تمام تلاش ما 
بر این اساس بود که با حداکثر توان بهره برداری 
را به انجام رس��انیم و اس��تراتژی خ��ود را نیز بر 

مبنای همین امر تدوین کرده ایم.
خراطی زاده اظهار کرد: طبق طرح بهره برداری 
ظرفی��ت بهره ب��رداری از مع��دن ورزگ ح��دود 
۲۰۰تن پیش بینی ش��ده بود که ب��ه لطف خدا 
و تلاش هم��کاران هم اکنون این عدد نزدیک به 

۳۵۰ تا ۴۰۰ تن در روز است.
مدیرعام��ل ش��رکت صدر معادن ب��ا بیان این 
ام��ر ک��ه تهیه بی��ل مکانیک��ی جه��ت فعالیت 
اس��تخراج یکی از چالش های پیش روی شرکت 
اس��ت تصری��ح ک��رد: درحال حاض��ر به س��بب 
فعالیت اجرایی س��ایر ارگان ها در منطقه بیشتر 
بیل های مکانیکی درگیر کار هس��تند همچنین 
ب��ه علت پرداخ��ت مبالغ بالاتر از س��وی همین 
دس��تگاه های اجرایی پیمانکاران انگیزه و تمایل 
 زی��ادی برای هم��کاری با این ش��رکت نخواهند 

داشت. 
البت��ه رفع این مش��کل هم ج��زء الطاف الهی 
اس��ت که ب��ا وج��ود ای��ن مس��ائل و چالش ها 

درحال حاض��ر ۳ بیل مکانیک��ی در معدن ورزگ 
مش��غول به کار هس��تند و برای معدن مسگران 
نی��ز مذاکراتی ب��رای به کارگیری ی��ک بیل در 
ح��ال انجام اس��ت ک��ه صحبت ه��ای مقدماتی 
انج��ام ش��ده و ان ش��اءالله در س��فر اواخر هفته 
ج��اری به بیرجن��د آن نیز نهایی خواهد ش��د و 
 آماده خواهیم ش��د برای افتتاح رس��می معدن 

مسگران.
خراط��ی زاده درب��اره برنامه های آتی توس��عه 
شرکت صدرمعادن گفت: عظیمی پور مدیرعامل 
هلدین��گ آتیه صبا از روزهای نخس��تین عنوان 
کردن��د صدر مع��ادن باید به هلدین��گ معدنی 
و صنعت��ی آتی��ه صب��ا و ب��ه طب��ع آن صندوق 
بازنشس��تگی کش��وری تبدیل ش��ود از آنجا که 
ش��رکت صدرمعادن ایرانیان در خراسان جنوبی 
از پیش��ینه خوبی برخوردار نبود و با چالش های 
متع��ددی با س��ازمان صنعت، مع��دن وتجارت 
استان و سازمان نظام مهندسی استان مواجه بود 
آن طور که باید نمی توانست به فعالیت خود ادامه 
دهد لیکن بر اساس آخرین مذاکره با رئیس کل 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان خراسان 
جنوبی توانستیم از ایشان در خصوص فعالیت در 
معادن جدید نیز قول مساعدت دریافت کنیم که 
و پس از بهره برداری از معدن مس��گران تا پایان 
سال یا اوایل سال آینده معادن جدیدی دیگری 
نیز به مجموعه معادن شرکت صدر معادن ایران 

اضافه شود.
مدیرعام��ل صدرمع��ادن در خص��وص انجام 
اکتش��افات تکمیلی اظهار ک��رد: مدارک مربوط 
مناقصه که در حال آماده ش��دن اس��ت و نهایتا 
تا اواخر بهمن ماه امس��ال در روزنامه سراس��ری 
و محلی جه��ت جذب پیمان��کاران درج خواهد 
ش��د. هم اکنون هم آگهی تدوین ش��ده اس��ت و 
هم ارزیابی کیفی پیمانکاران در حال آماده شدن 

است.
وی افزود: در این ب��اره فرمتی برای ارزیابی در 
نظر گرفته شده که پیمانکاران متعددی مراجعه 
خواهن��د ک��رد بر اس��اس فرمت مربوط��ه مورد 
ارزیاب��ی ق��رار خواهند گرفت ان ش��اءاله بتوانیم 
 بهترین پیمانکاران را در این خصوص به خدمت

بگیریم.
خراط��ی زاده در خصوص نقش هلدینگ آتیه 
صبا در پیش��رفت و توسعه ش��رکت گفت: دکتر 
عظیمی پ��ور مدیرعامل هلدین��گ آتیه صبا تا به 
حال از هیچ کمکی دریغ نکرده و تماما از شرکت 
صدرمع��ادن ایرانیان پش��تیبانی کرده اند، هم به 
لح��اظ تصمیمات مدیریتی و ه��م به لحاظ اخذ 
مجوزه��ای لازم هم��ه گونه حمای��ت کرده اند و 
ما کمال تش��کر را از ایش��ان داریم و امیدواریم 
با س��عی و تلاش در شرکت صدرمعادن موجبات 
س��ربلندی ایش��ان را فراه��م ک��رده و همچنان 
حمای��ت و پش��تیبانی فکری و مادی را داش��ته 

باشیم.
وی در آخر ادامه داد: در آس��تانه دهه مبارک 
فجر ای��ن ایام الله را به تمامی همکاران ش��رکت 
صدرمع��ادن، هلدین��گ آتی��ه صب��ا و صندوق 
بازنشستگی کشوری تبریک می گویم. ان شاءالله 
بتوانیم از برکات این ایام مبارک بهره مند ش��ویم 
و امیدواریم دعای خیر همه شامل حال ما باشد 
و خداوند در تحقق اهدافی که ترس��یم کرده ایم 

ما را یاری بفرماید.

فعالیت معدن بوکسیت 
عامل اختلال زیست محیطی

امام جمعه رویان با تأکید بر اینکه اکتش��افات معدن 
بوکسیت شاهوار خطرات زیادی دارد و به محیط زیست 
آس��یب جدی می زند، گفت: فعالیت این معدن موجب 

اختلال زیست محیطی در منطقه شده است.
به گ��زارش مهر، حجت الاس��لام عب��اس معصومی 
گف��ت : پروژه آب ش��رب قطری تا حج��م ۷۰۰ متری 
اتمام پروژه انجام شده است اما به دلیل اختلافاتی که با 
محیط زیست استان هم جوار ایجاد شده است این پروژه 

متأسفانه ۱۲ سال مسکوت مانده است.
وی بابی��ان اینک��ه ط��رح فاضلاب شهرس��تان که 
همچنان در س��ال های متمادی ناقص اس��ت نیازمند 
پیگیری مس��ئولان اس��ت، افزود: فرودگاه شاهرود که 
پس از بین المللی ش��دن در زمین��ه صدور محصولات 
باغی منطقه به کشورهای همسایه و آسیای میانه هنوز 

هیچ اقدامی صورت نگرفته است.
امام جمعه رویان با تأکید بر اینکه اکتش��افات معدن 
بوکسیت شاهوار خطرات زیادی دارد و به محیط زیست 
آس��یب جدی می زند، اضافه ک��رد: فعالیت این معدن 
موجب مس��موم شدن آب و اختلال زیست محیطی در 

منطقه شاهوار شده است.
معصومی بابیان اینکه کشمکش و درگیری کشاورزان 
منطقه کالپوش برای استفاده آب از دیگر مسائلی است 
که باید رفع آن موردتوجه مسئولان قرار گیرد، تصریح 
کرد: اختلاف مس��ئولان محلی برای انتصاب فرماندار و 

پیشگیری از بروز اختلافات بیشتر است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اجرای 
رزمایش های متنوع ارتش و س��پاه در نیمه دوم دی ماه 
س��ال جاری بیان ک��رد: بزرگ تری��ن رزمایش پهبادی 
غرب آس��یا توس��ط ارتش، رونمایی از شهرک موشکی 
در حاش��یه خلیج فارس، رونمایی از ن��او بند راهبردی 
مکران، رزمایش دریایی اقتدار ۹۹ توسط ارتش، تولید 
دیگر برای بازدارندگی موشکی ایران و رزمایش نیروی 
زمین��ی ارتش جمهوری اس��لامی ای��ران در این مدت 
به خوبی اقتدار نظامی کشور را به نمایش گذاشت و این 

رزمایش ها پیام های زیادی را با خود به همراه داشت.

 بهره برداری از مجتمع 
فولاد قائنات در دهه فجر 

معاون امور اقتصادی وزیر تعاون گفت: با بهره برداری 
از مجتمع فولاد قائنات در دهه فجر امسال، یک میلیون 

تن به محصولات فولاد کشور افزوده می شود.
به گ��زارش ایس��نا ، حجت الله میرزایی در نشس��ت 
کارگروه اش��تغال و س��رمایه گذاری شهرستان قائنات 
اظهار کرد: خوشحالیم که بعد از ۱۵ سال، پروژه مجتمع 

فولاد قائنات به زودی به بهره برداری خواهد رسید.
وی گفت: این پروژه یک فاز تکمیلی دارد که تا س��ال 
۱۴۰۰، ۲ هزار نفر از جوانان این منطقه را به کار خواهد 
گرفت و ۱۰ هزار فرصت شغلی مستقیم و غیر مستقیم 

ایجاد خواهد کرد.
میرزایی برای اختصاص تس��هیلات ب��ه پروژه های 
نیمه تمام و اش��تغالزای شهرستان قائنات قول مساعد 
داد. مع��اون امور اقتص��ادی وزیر تعاون ب��ا بیان اینکه 
زنجیره بزرگ فولادی کش��ور که از فرآوری سنگ آهن 
در خ��اف آغاز ش��ده تا ص��ادرات محص��ولات فولادی 
در بن��در عباس، امیدوار کننده اس��ت، اف��زود: معادن 
ارزش��مند مانند طلا و م��س در خراس��ان جنوبی نیز 

زمینه های خوبی برای سرمایه گذاری دارد.
مش��یرالحق عابدی، معاون هماهنگی امور اقتصادی 
اس��تاندار خراس��ان جنوبی نیز در این نشست گفت: با 
توجه به درخواست استاندار و به منظور ایجاد اشتغال، 
س��تاد توسعه خاوران تشکیل ش��د و ۵ کمیته ذیل این 
س��تاد فعالیت دارند. وی افزود: یکی از کمیته های این 
س��تاد برای جذب س��رمایه گذار بخش خصوصی اقدام 

می کند.
وی بی��ان ک��رد: باید دس��تگاه های عض��و کارگروه 
اش��تغال و بانک ها در زمینه نیازهای استان گام بردارند 
و تا حدودی شس��تا )ش��رکت س��رمایه گذاری تامین 
اجتماعی( به قول هایی که درخصوص س��رمایه گذاری 
داده، عمل نکرده اس��ت و پیگیر این مطالبات هستیم. 
س��لمان اس��حاقی، نماینده مردم قاینات و زیرکوه در 
مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه گفت: زعفران 
قاینات در دنیا زبانزد است از طرفی با توجه به تاکیدات 
مقام معظم رهبری مبنی بر لزوم فرآوری زعفران جنوب 
خراس��ان که باعث توسعه شهرس��تان می شود باید در 
این زمینه گام برداری��م. وی ادامه داد: با توجه به تولید 
محصولات اس��تراتژیک مانند زرش��ک، عناب، پسته و 
زعفران در اس��تان خراسان جنوبی و شهرستان قاینات 
باید صنایع فرآوری آن ایجاد شود تا شاهد ایجاد اشتغال 
باشیم. اسحاقی بیان کرد: برخی پروژه های عمرانی در 
ح��وزه وزارت تعاون، کار و رف��اه اجتماعی در این حوزه 
انتخابیه بلاتکلیف مانده اس��ت که درخواس��ت داریم 

هرچه سریع تر نسبت به تکمیل آنها اقدام شود.
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بررس��ی روند عرضه های ذوب آهن در بورس کالا نش��ان 
می دهد این شرکت تا دهه اول بهمن ماه بالغ بر یک میلیون 
و ۲۰۰ ه��زار ت��ن محصولات نوردی در ب��ورس کالا عرضه 
ک��رده که ۱۲ درصد بیش��تر از آن چیزی اس��ت که مدنظر 
سیاس��ت گذاران و وزارت صنعت بوده و این شرکت برخلاف 

سایر نوردکاران، از برنامه عرضه ها جلو است.
به گزارش بورس نیوز، بررس��ی ها نشان می دهد که برنامه 
ابلاغ��ی ب��ه ذوب آهن برای امس��ال، عرض��ه ۱۱۰ هزار تن 
محص��ولات نوردی به صورت ماهانه بود و این میزان عرضه 
اگرچ��ه حجم قاب��ل توجهی بود، اما این ش��رکت در زمینه 
هماهنگ��ی با سیاس��ت های دول��ت و وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت، خود را مکل��ف به اجرای برنامه فوق دانس��ته و 
همان طور که گفته شد، ۱۲درصد بیشتر از چیزی که برایش 

در نظر گرفته شده، عرضه داشته است.

در حالی ذوب  آهن به عنوان بزرگ ترین شرکت تولیدکننده 
مقاطع طویل کشور عمل به تعهدات را به عنوان امری الزام 
آور برای خود دانسته و در زمینه آن گام برداشته که برخی 

نوردکاران از این امر سر باز زده و شانه خالی کرده اند.
متولی رس��یدگی به عرضه های ن��وردکاران نیز که وزارت 

صنعت، معدن و تجارت و ستاد تنظیم بازار هستند علیرغم 
اینکه مکلف به رصد و کنترل عرضه نوردی ها با هدف انجام 
عرضه های مکفی از سوی آنها بوده، اما علی الظاهر این اتفاق 
رخ نداده اس��ت و برخی ش��رکت های نوردی، ش��مش را از 
ب��ورس با قیمت های پایین خری��داری کرده و محصول را با 
حجم بسیار پایین تر از میزان در نظر گرفته شده برای آنها، 
در ب��ورس عرضه کرده اند و مابقی را در بازار آزاد با نرخ های 

بالاتر یا بازار های صادراتی فروخته اند.
گفتنی اس��ت، انجمن تازه تاس��یس ن��وردکاران با اضافه 
ک��ردن رق��م ب��الای عرض��ه ذوب آه��ن اصفه��ان و چند 
ش��رکت ب��زرگ تولیدکننده مقاط��ع فولاد، ای��ن عرضه ها 
را ب��ه نام خود اع��لام می کنند تا عرضه های بس��یار پایین 
 آنه��ا که مع��ادل ۳۰درص��د تولیداتش��ان بوده، مش��خص 

نشود.

فعالان ب��ازار امیدوارند که با نظ��ارت دقیق و با روی کار 
آمدن اردشیر سعدمحمدی، به عنوان معاون معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، اتفاقات مثبتی رخ دهد و علاوه بر 
متعادل ش��دن نرخ ها، عرضه های ن��وردکاران در بورس هم 

سروسامان بهتری بگیرد.
انتظ��ار مصرف کنن��دگان واقع��ی ای��ن اس��ت در انتهای 
س��ال که پیش بینی می ش��ود تقاضای بیش��تری نسبت به 
فصل زمس��تان که رکود فصلی ساخت وس��از عامل کاهش 
خرید ه��ا ش��ده، رق��م بخ��ورد و در ای��ن ش��رایط کمک و 
مساعدت سیاس��ت گذاران نیاز اس��ت تا همچون ذوب آهن 
ک��ه خود را مکلف ب��ه رعایت عرضه ها در ب��ورس می داند، 
س��ایر نوردکاران هم خود را مکلف دانس��ته و از عرضه های 
 صوری دس��ت برداش��ته و این عرضه ها را مس��تمر و ادامه 

داشته باشند.

نوردکاران عرضه های ذوب آهن را به نام خود نزنند

سمتوسویبازارسنگآهن

مرضیه احقاقی
خبرنگار

س��ال گذش��ته میلادی روزهای پر فراز و نش��یبی را برای سنگ آهن رقم زد. 
روند بازار خری��د و فروش این محصول برخلاف انتظارها پیش رفت. در ماه های 
نخست سال ۲۰۲۰ و پس از همه گیری ویروس کووید ۱۹، صنعت فولاد با رکود 
روبه رو ش��د. در چنین موقعیتی از میزان تقاضا برای سنگ آهن کاسته شد و به 

دنب��ال آن قیمت این محصول معدن��ی در روندی نزولی قرار گرفت. هرچند این 
روند کاهشی ادامه دار نبود. درواقع رشد تقاضا برای فولاد از سوی چین توانست 

بازار سنگ آهن را از نیمه سال ۲۰۲۰ وارد مدار افزایشی کند. 
در همین حال بازار سنگ آهن در روزهای پایانی سال ۲۰۲۰ شاهد رکوردهای 
جدیدی از قیمت این محصول معدنی بود. در ادامه باید خاطرنشان کرد که چین 
س��هم قابل توجهی از تولید فولاد جهان را در اختیار دارد. بر همین اس��اس نیز 
این کش��ور در س��ال های اخیر به واردکننده بزرگ س��نگ آهن در دنیا تبدیل 

ش��ده است. بنابراین روند مصرف سنگ آهن از سوی این کشور تاثیر بسزایی بر 
شرایط بازار این محصول در جهان دارد. کما اینکه حرکت چین به سمت بهبود 
اقتصادی در نیمه دوم س��ال ۲۰۲۰، زمینه تقوی��ت قیمت این محصول معدنی 
را فراهم کرد. برای ارزیابی ش��رایط بازار سنگ آهن در سال ۲۰۲۰ و پیش بینی 
آن در س��ال ۲۰۲۱ با کیوان جعفری طهرانی، کارش��ناس ارش��د بازار بین الملل 
گفت وگو کرده ایم. مت��ن کامل گفت وگوی »روزگار معدن« با جعفری طهرانی را 

در ادامه می خوانید.

بازار س�نگ آهن در س�ال گذش�ته میلادی  �
چه فراز و فرودهایی را تجربه کرده است؟

قیمت سنگ آهن با عیار ۶۲ درصد عموما به عنوان ملاک 
نرخ فروش این محصول ارزیابی می شود. در نخستین ماه 
از س��ال ۲۰۲۰ س��نگ آهن با عیار ۶۲ درصد کمی بالاتر 
از ۹۰ دلار به ازای هر تن در بازار بین المللی معامله ش��د. 
در ماه فوریه )بهمن و اس��فند( و قبل از تعطیلات سال نو 
چین طبق روال هر س��اله، قیمت این محصول معدنی در 
رون��د نزولی قرار گرفت و در مح��دوده ۸۵ تا ۹۰ دلار به 
فروش رفت. این روند ادامه داش��ت تا ماه مارس )اسفند و 
فروردین( دوباره قیمت ای��ن محصول معدنی به ۹۰ دلار 

به ازای هر تن رسید. 
اما از ماه مارس به دلیل همه گیری ویروس کرونا ش��اهد 
روند شدید کاهشی قیمت این محصول بودیم. تا جایی که 
در ماه آوریل )فروردین و اردیبهش��ت( نرخ فروش سنگ 
آه��ن به مح��دوده ۸۰ تا ۸۵ دلار ب��ه ازای هر تن کاهش 
یاف��ت. با بهب��ود وضعیت تولید صنعت ف��ولاد چین در ۳ 
ماهه دوم سال ۲۰۲۰ قیمت این محصول دوباره در مسیر 
رو به رشدی قرار گرفت. توجه به این نکته ضروری به نظر 
می رسد که چین بزرگ ترین فولادساز جهان است و سهم 
قابل توجه��ی از تولید این محص��ول را در اختیار دارد. در 
همین حال به عنوان بزرگ ترین مصرف کننده سنگ آهن 
دنیا نیز ش��ناخته می ش��ود. بخش قابل توجهی از نیاز این 
کش��ور به س��نگ آهن از طریق واردات تامین می شود. بر 
همین اساس، روند تولید فولاد چین و مصرف سنگ آهن 
از س��وی این کش��ور محرک اصلی قیم��ت این محصول 
معدن��ی در ب��ازار جهانی ش��ناخته می ش��ود. در ماه مه  و 
به دنبال رش��د اقتصادی چین، قیمت س��نگ آهن با عیار 

۶۲ درصد دوباره مرز ۹۰ دلار به ازای هر تن را رد کرد. 
ب��ا افزایش تولید فولاد چین در ماه ژوئن )خرداد و تیر( 
شاهد آن بودیم که قیمت ها به ۱۰۰ دلار رسید و حتی از 
کانال ۱۰۰ دلار عبور کرد. علت اصلی این رشد چشمگیر 
نرخ فروش س��نگ آه��ن را باید به افزای��ش تولید فولاد 
چین نس��بت داد، چراکه بدین ترتیب می��زان تقاضا برای 
س��نگ آهن افزایش یافت. بنابراین باید اقرار کرد کنترل 
همه گیری ویروس کووید ۱۹ در چین محرک اصلی روند 

رو به رشد قیمتی سنگ آهن بود.
روند صعودی قیمت در هفتمین ماه از س��ال گذش��ته 
میلادی ادامه داشت و قیمت  این محصول در بازار جهانی 
به ۱۱۵ دلار رس��ید. در آن دوره زمانی پیش بینی می شد 
که نرخ فروش سنگ آهن در همان محدوده ۱۱۵ دلاری 
باق��ی بماند و انتظاری برای تداوم این روند صعودی وجود 

نداشت. با این وجود شاهد بودیم که در ماه اوت )مرداد و 
شهریور( و همزمان با افزایش تولید فولاد در چین، قیمت 
س��نگ آهن از مرز ۱۲۰ دلاری عبور کرد. این روند رو به 
رش��د قیمتی تا ماه س��پتامبر )ش��هریور و مهر( هم ادامه 
داشت. نرخ فروش سنگ آهن در این ماه در محدوده ۱۲۰ 

تا ۱۲۵ دلار قرار گرفت. 
در یک هفته نخس��ت ماه اکتبر شاهد تعطیلات طولانی 
روز ملی چین هس��تیم که هر ساله اول تا ۸ اکتبر )مهر( 
برگزار می شود. طبیعتا این تعطیلات زمینه کاهش تولید 
فولاد چی��ن را فراهم می کند. حتی برخ��ی کارخانه های 
فولادی این کش��ور عملی��ات اورهال خود را ب��ه این بازه 
زمان��ی اختصاص می دهند؛ بنابراین ش��اهد کاهش تولید 
فولاد و به دنبال آن افت تقاضا برای س��نگ آهن هستیم. 
درنتیجه ش��اهد بازگشت قیمت س��نگ آهن تا ۱۲۰ دلار 

به ازای هر تن بودیم.
پس از تعطیلات روز ملی چین، ش��اهد رش��د مختصر 
قیمت ه��ا بودیم تا جایی که قیمت این محصول معدنی در 
م��اه نوامبر )آبان و آذر( به قیمت س��پتامبر رس��ید و بین 
۱۲۰ ت��ا ۱۲۵ دلار ق��رار گرفت. این روند ادامه داش��ت تا 
نرخ فروش سنگ آهن با شیب بسیار سریع افزایش یافت. 
در اواخر ماه نوامبر و اوایل دسامبر قیمت محصول معدنی 
مورد بحث مرز ۱۴۰ دلار را پشت سر گذراند و به سرعت 

به ۱۶۰ دلار به ازای هر تن هم رسید. 
در آخرین روز کاری چین در ماه دسامبر )۳۰ دسامبر( 
قیمت س��نگ آهن برابر ۱۵۹ دلار ثبت شد؛ یعنی سنگ 
آه��ن س��ال ۲۰۲۰ را با رک��ورد قیمت��ی ۱۵۸ دلار و ۹۰ 
س��نت به پایان رس��اند. برای تبیین هرچه بیش��تر رشد 
قیمت سنگ آهن در سال ۲۰۲۰ باید تاکید کنیم که این 
محصول در دومین روز ژانویه ۲۰۲۰ با نرخ ۹۳ دلار و ۲۰ 
سنت به فروش رفت؛ یعنی نرخ فروش سنگ آهن در یک 
سال رکورد ۶۵ دلار و ۷۰ سنتی را تجربه کرد که رکوردی 

قابل توجه به نظر می رسد.
بازار سنگ آهن را در سال جاری میلادی چگونه  �

ارزیابی می کنی�د؟ آیا این روند رو به رش�د قیمتی 
ادامه می یابد؟

درحال حاض��ر، تعطیلات عید ش��کوفه های چین را در 
پی��ش داریم. ای��ن تعطیلات به طور رس��می از ۱۱ تا ۱۷ 
فوری��ه )۲۳ تا ۲۹ بهمن( برگزار می ش��ود. طبق روال هر 
س��اله انتظار می رود این تعطیلات از یک هفته زودتر آغاز 
ش��ود و تا یک هفته پس از آن روند کار و تولید به شرایط 
ع��ادی بازنگردد؛ بنابراین به طور رس��می حدود ۱۰ روز تا 
تعطیلات س��ال نو چی��ن باقی مانده و هفت��ه جاری تنها 

هفته کاری قبل از تعطیلات چین است. با توجه به موارد 
یادشده، درحال حاضر شاهد روند نزولی قیمت سنگ آهن 
هستیم. قیمت این محصول روند نزولی خود را آغاز کرده 
اس��ت. قیمت این محصول در تاریخ ۲۸ ژانویه افت شدید 
بیش از ۹ دلاری یافت، هر چند در روز بعد حدود ۲ دلار 
آن اصلاح قیمت ش��د. یعنی نرخ فروش س��نگ آهن ۶۲ 
درصد در روز ۲۹ ژانویه و در مقایس��ه با روز قبل آن افت 
۷ دلار و  ۵۰ س��نتی داش��ت. به عبارتی قیمت آخر ژانویه 
۲۰۲۱ تقریبا به قیمت پایان دس��امبر ۲۰۲۰ بازگش��ت و 
فقط افزایش قیمت جزیی ۸۵ س��نتی داشت. البته انتظار 
می رود تا آغاز تعطیلات س��ال نو چین این روند قیمتی با 

تلرانس محدودی حفظ شود. 
مهم ترین عوامل اثرگذار بر بازار س�نگ آهن را  �

چه مواردی می دانید؟
پس از تعطیلات س��ال ن��و چین، طبق روال هر س��اله 
نشست کنگره خلق چین برگزار می شود. این نشست بین 
۵ ت��ا ۱۰ ماه مارس )۱۵ تا ۲۰ اس��فند( برگزار می ش��ود 
هرچند هیچ گاه زمان دقی��ق برگزاری آن به دلیل امنیتی 
اعلام نمی ش��ود. انتظار می رود در این نشست تصمیمات 

کلان اقتصادی چین اتخاذ شود. 
نشس��ت سال گذش��ته کنگره خلق چین به دلیل شیوع 
ویروس کرونا با ۲ ماه تاخیر در ماه مه  برگزار شد و انتظار 
می رود این نشس��ت در س��ال جاری طب��ق برنامه برگزار 
ش��ود. در این نشست، روند اجرایی طرح های توسعه چین 
برای پیش��برد پروژه جاده ابریشم جدید BRI و همچنین 
طرح هایی که این کش��ور برای تولید فولاد س��بز در سال 
۲۰۲۱ خواهد داش��ت، بررس��ی می ش��ود. ب��دون تردید 
تصویب طرح های یادش��ده موجب می شود نیاز این کشور 

به سنگ آهن همچنان تداوم داشته باشد.
از مجموع موارد یادش��ده اینطور برداش��ت می شود که 
قیم��ت فروش س��نگ آهن در ماه م��ارس افزایش قیمت 
محدود را تجربه خواهد کرد. اما بس��ته به سیاس��ت های 
اتخ��اذ ش��ده در کنگ��ره خل��ق چی��ن، رون��د ای��ن بازار 
تعیین تکلیف می شود. چنانچه اجرای پروژه های بزرگی در 
این صنعت تصویب ش��ود باید منتظر تداوم رونق در بازار 

این محصول معدنی باشیم.
ب��ا این وجود، نرخ فروش س��نگ آه��ن قابلیت افزایش 
زیاد از محدوده ۱۶۰ دلار فعلی را ندارد، زیرا فولادس��ازان 
چین در مقابل رش��د بیش��تر قیمت مقاوم��ت می کنند. 
بدین ترتیب سیاس��ت هایی را اتخاذ می کنند که با کنترل 
قیمت مواد اولیه تولید، از حاش��یه سود آنها کاسته نشود. 
در ادامه باید خاطرنش��ان کرد پیش بینی روند بازار سنگ 

 آهن در نیمه دوم س��ال ۲۰۲۰ همچنان زود است و باید 
منتظر بود.

چه بخشی از نیاز چین به مواد اولیه تولید فولاد  �
از طریق قراضه و چه س�همی از آن از طریق قراضه 

تامین می شود؟
سنگ آهن نقش اصلی در تامین نیاز فولادسازان چینی 
به مواد اولیه دارد. با این وجود، بخش��ی از نیاز این کشور 
به مواد اولیه از طریق واردات قراضه تامین می شود. چین 
از ابت��دای ژانوی��ه ۲۰۲۱ واردات آهن قراضه را به ش��کل 
نامحدود آزاد کرده اس��ت. طبق روال ۲ س��ال گذش��ته، 
س��همیه ای برای ورود آهن قراضه تعیین و این س��همیه 
هر ۳ ماه بازنگری می ش��د. اما در سال جاری این سهمیه 
به طور کامل برداش��ته شده اس��ت. در همین حال، انتظار 
می رود صنعت فولاد چین ح��دود ۱۰ درصد نیاز خود به 
م��واد اولیه برای تولید فولاد را از طریق آهن قراضه تامین 
کند.  ایالات متحده یکی از کش��ورهای اصلی صادرکننده 
قراضه در جهان اس��ت. ب��ا توجه به تغیی��ر دولت ایالات 
متح��ده انتظار می رود چین نیز نس��بت ب��ه واردات آهن 

قراضه از این کشور اقدام کند. 
هن��د نیز به عن��وان یکی از تامین کنن��دگان اصلی مواد 
اولیه تولید فولاد چین )س��نگ آهن( ش��ناخته می شود. 
این کش��ور در س��ال ۲۰۲۱ طرح های توسعه متعددی را 
ب��رای صنعت فولاد خ��ود در نظر دارد. این کش��ور حتی 
در نظر دارد بیش��تر محصولات س��نگ آهن��ی خود را به 
تولی��د داخلی صنعت فولاد اختص��اص دهد. این درحالی 
اس��ت که این کشور در س��ال ۲۰۲۰ به ویژه در سه ماهه 
دوم و س��وم، بخش قابل توجهی از س��نگ آهن خود را به 
چی��ن صادر کرد. ب��ا توجه به نیاز هند به س��نگ آهن و 
حتی قراضه در س��ال ۲۰۲۱ و  کاهش صادرات، نیاز چین 
ب��ه مواد اولیه همچن��ان پابرجا خواهد ب��ود؛ بنابراین نیاز 
اس��ت نس��بت به واردات سنگ آهن از اس��ترالیا یا برزیل 
 به عنوان بزرگ ترین تولیدکنن��دگان این محصول معدنی

اقدام کند. 
اجرای پروژه جاده ابریش�م چ�ه تاثیری بر روند  �

تامین سنگ آهن مورد نیاز این کشور دارد؟
یکی از طرح های توس��عه ای که چین به موازات احداث 
جاده ابریشم پیش می برد این است که معادن سنگ آهن 
و س��ایر معادن فلزی مورد نیاز پروژه را در مس��یر احداث 
آن، اکتش��اف و اس��تخراج کند. طبیعتا منابع سنگ آهن 
خوبی در قزاقس��تان وجود دارد که این منابع نیز می تواند 
به عنوان منبع تامین خوراک واحدهای فولادی چین مورد 

توجه قرار گیرد. 

توگو
گف

 پیام مدیرعامل 
 فولاد خراسان 

به مناسبت دهه فجر
مدیرعام��ل مجتمع فولاد خراس��ان در پیامی 

فرارسیدن ایام فجر انقلاب را تبریک گفت.
به گزارش روابط عمومی فولاد خراس��ان، متن 

پیام بدین شرح است؛
بهم��ن ماه برای مردم ایران یادآور نقطه عطف 
و پدیده ای تاریخ س��از و بی بدیل است؛ ۴۲ سال 
پیش از این مردم مومن و قهرمان این س��رزمین 
همیشه سربلند، سینه ستبر استبداد را شکافتند 
و جوانه ه��ای امی��د و آرزوی مل��ی خ��ود را در 
نفی اس��تبداد داخلی، س��لطه اجانب و استقرار 
اس��تقلال، آزادی و جمهوریت مبتنی بر اس��لام 

برکشیدند.
انق��لاب م��ردم ایران، ک��ه محاس��بات مادی 
آن روزگار را ت��ا ام��روز را بر ه��م زده و ایران را 
»روح یک جهان بی روح« نمایانده است، مصداق 
روش��ن وع��ده ص��ادق خداوند ق��رار گرفت که 
مس��تضعفان را وارثان زمین و پیشوایان روزگار 

قرار خواهد داد.
ب��ی تردید بهم��ن ۱۳۵۷ نقطه پای��ان مبارزه 
و جنب��ش سراس��ر ایم��ان و معنوی��ت ایرانیان 
مس��لمان و آزادی خواه نب��ود و راهی که با آن 
نهضت شکوهمند رقم خورد از آن زمان تازه آغاز 
ش��ده و تا اس��تقرار بدون تنازل همه آن اهداف 
والا به س��یر خوی��ش ادامه خواه��د داد، چراکه 
خون گرامی ترین فرزندان این ملت از ش��هدای 
۱۷شهریور ۱۳۵۷ تا سردار حاج قاسم سلیمانی 
و یاران ش��هیدش، ضمانت تداوم بی وقفه این راه 

خواهد بود.
فرزن��دان برومن��د و جوانان ام��روز ایران، که 
میراث گران س��نگ مس��ئولیت به ثمر رساندن 
آن آرمان های س��ترگ را بر دوش خویش دارند؛ 
نش��ان داده ان��د در عرصه های گوناگ��ون دانش، 
فناوری، تولی��د و حاکمیت ارزش های انس��انی 
و اخلاق��ی خلف��ی شایس��ته برای س��لف صالح 
خویش ان��د و در اس��تمرار آن راه تا تحقق کامل 
آرمان ه��ای آن، به تعبیر رهبر معظم انقلاب اگر 
از نسل نخست انقلاب پیشروتر نباشند، کم تر از 

ایشان هم نیستند.
افتخ��اری عظیم اس��ت که امروز و ۴۲ س��ال 
پ��س از آن انقلاب بزرگ، م��ردم آرمان خواه و 
وطن دوست ایران اس��لامی، که در کوره جنگ 
ناجوانمردان��ه ۸ س��اله و دش��واری رویارویی با 
س��ه دهه توطئ��ه و خصومت و تحری��م آبدیده 
ش��ده اند، ب��ه وی��ژه جوان��ان کاردان و بلندنظر 
این س��رزمین، برای س��اختن ایرانی آباد، آزاد، 
س��ربلند و پیش��رو، مس��تحکم تر و مومن ت��ر از 
 گذشته، رو به افق روشن پیش چشم خویش گام 

برمی دارند.
 چهل و دومین سالروز آن حرکت مبارک را از 
ای��ن رو صمیمانه و امیدوارانه، باید به همه مردم 
عزیز ایران، به ویژه نیشابوریان عزیز و بزرگوار و 
به طور خاص خدمت خانواده های معزز ش��هدا و 
ایثارگران انقلاب شادباش و تبریک عرض کنیم.

 بررسی طرح
 توسعه و تولید پایدار 
زنجیره فولاد در مجلس

س��خنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی از بررسی مواردی از طرح توسعه 
و تولی��د پای��دار زنجی��ره فولاد در جلس��ه این 

کمیسیون خبر داد.
به گ��زارش معدن نی��وز، حج��ت الله فیروزی 
ب��ا اش��اره به جلس��ه کمس��یون صنای��ع گفت: 
بررس��ی مواد ۳ و ۴ طرح توس��عه و تولید پایدار 
زنجی��ره فولاد با حض��ور معاونت صنعتی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، رییس س��ازمان بورس، 
نمایندگان مرکز پژوهش ها و انجمن های مختلف 

حوزه فولاد در دستورکار قرار گرفت.
وی افزود: پس از بحث و بررس��ی ماده ۳طرح 
ب��ا اصلاحات��ی تصویب و مقرر ش��د ب��ه منظور 
اعمال نظرات مختلف درباره ماده ۴ و سایر مواد 
طرح مذک��ور، نمایندگان دولت، ب��ورس، مرکز 
پژوهش ه��ا و انجمن های مربوط به فولاد نظرات 

خود را به کمیسیون ارائه کنند.
ب��ه گفت��ه فی��روزی، می��زان و نح��وه عرضه 
محصولات ف��ولادی در ب��ورس، چگونگی رصد 
بازار، نح��وه صادرات، چگونگ��ی مدیریت حوزه 
صادرات، نحوه کنترل ب��ازار داخل و حفظ بازار 
صادراتی از جمله مباحث طرح ش��ده در جلس��ه 

کمیسیون صنایع و معادن بود.

اخبار
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روند الاکلنگی بورس تا کی ادامه دارد؟

قیمتگذاریدستوریدربورساجرانمیشود

دسترسیمعاملهگرانمتخلفبستهمیشود

گروه معدن

بازار س��رمایه ماه های غم  انگیزی را س��پری کرده اس��ت. 
ریزش هایی که پس از صعود های رکوردشکن رخ داد بسیاری 
از سهامداران را ترساند و شاخص بورس روز های پر حادثه ای 
را تجربه کرد. نش��انه های مثبت و منف��ی یکی یکی آمدند و 
هیچ کدام شاخص را به روز های اوج خود بازنگردانند. اتفاقاتی 
ک��ه نهایتا منجر به تغییر رئیس س��ازمان بورس ش��د و حالا 
پرونده اس��تیضاح وزیر اقتصاد را هم روی میز مجلس��ی ها باز 

شده است.
ش��اخص بورس هفته جاری را پر ق��درت آغاز کرد هرچند 
روز بعد از این قدرت کاس��ته شد و در نهایت شاخص با مثبت 
اندکی به کار خود خاتمه داد. هرچند گزارش هایی هست که 
نشان می دهد بسیاری از حقیقی ها و حقوقی ها از بورس خارج 
ش��ده اند، اما گویی برخی از سهامداران خرد امید جدیدی به 
رشد و س��وددهی بورس دارند. در آس��تانه ۲۲ بهمن و البته 
انتخابات ریاست جمهوری س��هامداران امیدوارند دولت هر 
طور شده حمایت خود را به بازار بر می گرداند و شاخص روند 
صعودی خواهد گرفت. هر چند برخی کارشناسان نیز نسبت 

به این گزاره تردید دارند.
آم��دن رئیس جدی��د نیز می توان��د به عن��وان یک عامل 
تاثیر گ��ذار در روند بازار نقش آفرینی کن��د موضوعی که در 

روز های آینده باید نتایج آن را مشاهده کرد.
دودلیهاچهزمانیتماممیشود؟�

نوید اختری زاده کارش��ناس بازار سرمایه در این خصوص 
در گفت وگ��و با اقتصاد ۲۴ گفت: واقعیت این اس��ت که پول 

اصلی خارج ش��ده از بازار در این مدت هنوز ورود نکرده است. 
مثبت ش��دن شاخص بورس طی دیروز و امروز محصول چند 
عامل اس��ت که یکی از آنها آمدن رئیس جدید سازمان بورس 
اس��ت. وی صحبت های امیدوارکننده ای در خصوص کلیت 

بازار داشت که با واکنش مثبتی از سوی بازار روبه رو شد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه افزود: اما همچنان دودلی و 
بی تصمیمی در رفتار معامله گران دیده می ش��ود. ضمن آنکه 
پول قدرتمندی وارد بازار نش��ده تا موج مثبتی در بازار ایجاد 
کند. اختری زاده یادآور ش��د: از س��وی دیگر شایعاتی مربوط 

مانور های نظامی و... هم نرخ دلار افزایشی کرد که این مسئله 
نیز یک ش��وک مثبت در کنار حضور آقای دهقان دهنوی به 
عنوان سکاندار بورس در بازار ایجاد کرد. وی با بیان اینکه این 
ش��وک مثبت می تواند موقتی باش��د چرا که همچنان شاهد 
ورود نقدینگی به بازار نیس��تیم، افزود: تا زمانی که اعتماد به 
بازار س��رمایه برنگردد و نقدینگی در آن فعال نش��ود، انتظار 
مثبت شدن قوی نباید از بازار داشت؛ بنابراین چندان قرص و 
محکم نمی توان خبر از رش��د وحشتناک بازار داد چنانکه اگر 
یک روز هم به صورت پرقدرت بازار مثبت شود روز بعد ممکن 

است منفی و برخی س��هم ها در صف فروش قرار گیرند. بازار 
حالت الاکلنگی و نوسانی شده است و به نظر می رسد تا زمان 

ورود نقدینگی قدرتمند باید با آن ساخت.
رئیسجدیدمیتواندبورسراشادابکند؟�

این کارش��ناس بازار س��رمایه همچنی��ن تصریح کرد: روز 
یکش��نبه نیز بعد از ش��روع پر قدرت بازار، عرضه در شاخص 
س��از ها زیاد شد و این به سایر سهم ها نیز سرایت کرد. در این 
ش��رایط تحلیلگران تکنیکال اعتقاد راسخ به صعود پرقدرت 
در بازار را ندارند. اختری زاده در پاس��خ به این سوال که رئیس 
جدید سازمان بورس تا چه حد می تواند به اعتماد زایی در بازار 
سرمایه کمک کند گفت: دهقان دهنوی قول هایی را مبنی بر 
بازگش��ت اعتماد و جذب نقدینگی به بازار داده است هر چند 
از چگونگی آن اطلاعی در دس��ت نیس��ت، اما قول بازگشت 
ش��ادابی به بازار توسط وی داده ش��ده است. وی خاطرنشان 
ک��رد: واقعیت این اس��ت اعتماد تا حدی ب��ا این اظهارنظر ها 
بازخواهد گش��ت، اما تا زمانی که بازار به معنای واقعی جذاب 
نشود نمی تواند اعتمادی در سهامدار ایجاد کند. ریزش های ۶ 
ماه گذشته باعث ترس سرمایه گذاران قدیمی شد و البته بدتر 
از آن اعتماد س��هامداران جدید نسبت به بازار بسیار کمرنگ 
ش��د. در این شرایط اگر کس��ی از سهامداران جدید نقد کرده 
باشد سخت دوباره به بازار س��رمایه بازخواهد گشت.اختری 
زاده یادآور شد: درحال حاضر نشانه ای از صعود پر قدرت دیده 
نمی ش��ود. اما اعتماد از دس��ت رفته چه از سوی سهامداران 
خرد و چه حقوقی های بزرگ می تواند در آینده با جذاب شدن 
بازار بازگردد و دوباره ش��اهد ش��ادابی در بازار باشیم، اما فعلا 

نشانه ای از آن نیست.

وزی��ر امور اقتصاد و دارایی درب��اره احتمال اجرایی 
ش��دن قیمت گذاری دس��توری در بورس کالا، گفت: 

ممکن است این طرح اجرایی نشود.
فرهاد دژپس��ند در گفت وگو با ایرنا به قیمت گذاری 
دس��توری که از مدت ها قبل از س��وی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مطرح ش��ده بود اش��اره کرد و افزود: 
این موضوع از همان ابتدا با حاش��یه های بسیار زیادی 
هم��راه بود و معاملات ب��ازار را تحت تاثی��ر قرار داد، 
در نهای��ت وزیر صنعت، مع��دن و تجارت این موضوع 

را تکذی��ب و اع��لام کرد ک��ه به هیچ عن��وان موافق 
قیمت گذاری دستوری نیست.

وی ادام��ه داد: وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت در 
آخری��ن جلس��ه برگزار ش��ده ش��ورای عالی بورس به 
صراح��ت اع��لام کرد ک��ه اعتقادی ب��ه قیمت گذاری 

دستوری ندارد.
دژپسند اظهارکرد: به دلیل حاشیه های ایجاد شده 
از زمان مطرح شدن این موضوع، دولت تصمیم گیری 
در ای��ن زمینه را به ش��ورای عالی ب��ورس ارجاع داده 

اس��ت؛ بنابراین اگر قرار بر تغییر قیمت گذاری باش��د 
ش��ورای عالی بورس باید در ای��ن زمینه تصمیم گیری 

کند.
وزی��ر امور اقتص��اد و دارایی با بی��ان اینکه موضوع 
قیمت گذاری دس��توری درباره محص��ولات فولاد در 
ب��ورس کالا بود، افزود: این موض��وع باید مدنظر قرار 
گیرد که تاکنون بورس کالا عملکرد بس��یار خوبی را 
از خود نش��ان داده و متناس��ب با قواعد و مقررات در 

حال فعالیت است.

دژپسند اظهار کرد: همیشه شاهد معاملاتی شفاف 
در بورس کالا بوده ایم و این بازار توانسته است کمک 
بسیاری را به مصرف کنندگان و تولیدکنندگان داشته 

باشد.
چن��دی پی��ش ش��یوه نامه قیمت گ��ذاری برخ��ی 
محص��ولات در ب��ورس کالا توس��ط وزارت صنع��ت، 
معدن و تجارت ارائه شد که واکنش هایی را به دنبال 
 داش��ت که در نهای��ت با عقب نش��ینی وزارت صنعت

 همراه شد.

مدی��ر امور اعضاء بورس به تش��ریح چند تخلف در 
بازارسرمایه و موارد تنبیهی آن پرداخت.

علی بهش��تی روی در گفت وگو با س��نا در خصوص 
بس��ته ش��دن کدها و اعمال محدودیت برای کدهای 
س��هام داری و معامله گران��ی ک��ه در ب��ورس اقدام به 
سفارش چینی و انجام دستورهای نامتعارف می کنند، 
گفت: بیش��ترین م��وارد تخلف از جان��ب معامله گران 
آنلاین و شرکت های کارگزاری مربوط به اردرهای زیر 
۵۰۰ هزار تومان است، در حالی که از قبل غیر قانونی 

بودن این موضع توسط مقام ناظر اعلام شده بود.

بهشتی روی، اضافه کرد: با انجام این تخلف، کدهای 
س��هامدارانی که مستقیم و از طریق درگاه های آنلاین 
اق��دام به معامله می کنند، ح��دود ۱۰ روز کاری و نیز 
ب��رای معامله گران فعال در کارگزاری ها حداقل ۵ روز 
بسته می ش��ود؛ البته با توجه به نوع تخلف این تعداد 

روزها ممکن است بیشتر هم بشود.
وی در اش��اره به دیگر تخلفات موجود در این حوزه 
گف��ت: برخ��ی معامله گ��ران، س��فارش هایی را انجام 
می دهن��د و در زمان های��ی مش��خص به ح��ذف آنها 
می پردازند. این مورد نیز از تخلفاتی محسوب می شود 

که به موجب آن دسترس��ی معامله گران توسط نهاد 
ناظر محدود می ش��ود. اردرهای نامتع��ارف و نیز رِنج 
کش��یدن از دیگر تخلفات در این حوزه است که مانند 
موارد بالا به بس��ته ش��دن دسترس��ی معاملاتی فرد 

مذکور می انجامد.
این کارشناس بازار سرمایه توجه به ۲ نکته را برای 
رش��د این بازار ضروری دانست و افزود: نخستین نکته 
ب��ه س��رمایه گذاران و تصمیماتی که در بازارس��رمایه 
میگیرند بس��تگی دارد. در نظر داش��ته باشید به طور 
قطع داشتن نگاه بلند مدت )حداقل یک سال به بالا( و 

نیز تش��کیل سبد متنوعی از صنایع مختلف به کسب 
س��ود در این بازار کمک ش��ایانی می کند. همچنین، 
افزای��ش آگاه��ی و دانش در خصوص بازارس��رمایه و 
حض��ور در دوره های آموزش��ی از منابع موثق از دیگر 
موارد لازم برای حضور مستقیم در بازارسرمایه است.

وی در ادام��ه خطاب به علاقمندان س��رمایه گذاری 
در بازار س��رمایه تاکی��د کرد: اگر فرص��ت لازم برای 
افزایش آگاهی در این زمینه ندارید حتما از روش های 
غیرمس��تقیم برای س��رمایه گذاری مانند صندوق ها و 

شرکت های سبدگردان در این بازار بهره مند شوید.

بورس در راه رسیدن به ثبات نسبی
یک کارشناس بازارس��رمایه گفت: با توجه به کاهش شاخص بورس در پاییز 
گذشته و کاهش حجم فروشندگان، به نظر می رسد بازار در راه رسیدن به یک 

ثبات نسبی است.
محمد امین خانلرخانی در گفت وگو با سنا در خصوص نرخ برابری دلار اظهار 
کرد: با توجه به ش��رایط بین المللی، انتظار م��ی رود بحث صادرات رونق گرفته 
و ب��ه دنبال آن تراز تجاری ایران رون��د مثبتی به خود بگیرد. از طرفی احتمال 
آزادس��ازی منابع مسدود شده، منابع ارزی در دسترس کشور را افزایش خواهد 
داد؛ براین اساس می توان استنباط کرد که در نتیجه این ۲ رویداد هم به لحاظ 
روانی و هم به لحاظ عملی، زمینه کاهش ارزش برابری دلار فراهم شود؛ هرچند 
با توجه به تورم موجود در حوزه اقتصادی آس��تانه پایین تری از ۲۰ هزار تومان 

برای دلار در نظر گرفته نمی شود.
این مدرس دانش��گاه اضافه کرد: با توجه به کاهش ش��اخص بورس در پاییز 
گذشته و کاهش حجم فروشندگان، به نظر می رسد بازار در راه رسیدن به یک 
ثبات نس��بی اس��ت. از طرفی به دلیل رکود حاکم در س��ایر بازارهای مشابه از 
جمله مسکن، دلار، طلا و خودرو کاهش جذابیت این بازارها انتظار جذب منابع 
در آنها را نس��بت به گذشته کاهش داده است. با توجه به مسائلی مثل سهولت 
معامله در بازار بورس و وجود نقدینگی به نظر می رس��د بازار س��رمایه می تواند 

دوباره به گزینه اصلی سرمایه گذاران بدل شود.
خانلرخان��ی با اش��اره به صنایع برتر اف��زود: با توجه به روند ن��رخ ارز به نظر 
می رسد سرمایه گذاری در شرکت های صادرات محور به نسبت پرریسک تر بوده 
و حرکت به سمت شرکت هایی که متاثر از نوسانات ارزی نیستند از مطلوبیت 
بالاتری برخوردار باش��د. در این میان گروه بانکی ب��ا توجه به نزولی که تجربه 
کرده  است و همچنین ظرفیت های موجود بیشتر مورد توصیه هستند. در کنار 
گروه بانکی صنایع مبتنی بر فناوری اطلاعات نیز با توجه به افق توسعه ای توان 

رشد بهتری نسبت به سایر گروه ها دارند.
وی در پیش بینی از آینده بازار عنوان کرد: همانطور که در بالا اش��اره ش��د با 
توجه به روند نزولی احتمالی دلار، کاهش ریسک های سیاسی و همچنین رکود 
حاکم ب��ر بازارهای موازی و تأثیر پذیرفتن بازار س��رمایه از این حوزه ها انتظار 
می رود سال آتی بازاری آرام و کم نوسان را شاهد باشیم؛ همچنین سال آتی با 
انتخابات ریاس��ت جمهوری نیز مواجه هستیم که سابقه تاریخی شاخص بورس 
همواره در این دوره زمانی نشان دهنده آرامش و رکود نسبی در بازار است. البته 
تورم مورد انتظار و همچنین روند بودجه ریزی می تواند زمینه س��از رش��د برای 
بازار باش��د. بنابراین، با توجه به ش��رایط حاکم به نظر می رسد تحولات سیاسی 

عمده ترین ریسک مترتب بر بازار در نظر گرفته شود.
ای��ن کارش��ناس بازارس��رمایه ادامه داد: تحلیل های انجام ش��ده نس��بت به 
»ش��اخص مدیران خرید« نش��ان می دهد، روند نزولی پاییز به اتمام رس��یده و 
اکنون بهبودی نس��بی در این ش��اخص داش��تیم؛ ادامه این روند می تواند نوید 
بخش رش��د اقتصادی در دنیای واقعی و بهبود ش��اخص بورس باش��د. لازم به 
توضیح اس��ت که در بیش��تر مواقع همبس��تگی معناداری میان رشد شاخص 

مدیران خرید و رشد شاخص وجود داشته است.
خانلرخانی در خصوص گزارش های ۹ ماهه شرکت ها عنوان کرد: بررسی های 
انجام  گرفته در رابطه با عملکرد شرکت ها در گزارش های ۹ ماهه حاکی از رشد 
مناسب و قابل توجه است، این اتفاق به چند دلیل رخ داده است. نخست اینکه 
وضعیت مبارزه با بیماری کرونا در سراسر دنیا در چند ماهه گذشته زمینه رونق 
تولید در جهان و به دنبال آن زمینه ساز رشد قیمت ها شده است؛ لذا قیمت های 
جهانی موجب افزایش س��ود شرکت ها شده اس��ت. دوم اینکه افزایش نرخ نرخ 
ارز در این بازه زمانی موجب افزایش سودهای ناشی از تسعیر ارز بوده که سود 

آوری شرکت ها را افزایش داده است.

 تابلو معاملات 
در دست سهامداران حقیقی است

مدیر تحقیق و توس��عه بورس تهران، اصلاح های اخیر بازار را بیش��تر نش��ات 
گرفته از رفتار هیجانی سهامداران به ویژه برخی از سهامداران حقیقی دانست.

 رضا کیانی در گفت وگو با س��نا گفت: افت بازار بیش��تر نشات گرفته از رفتار 
هیجانی اس��ت تا تحلیل؛ از طرفی از آنجا که حدود ٨۰ درصد معاملات روزانه 
را س��رمایه گذاران حقیقی انجام می دهند، به نوعی باید گفت تابلو معاملات در 

دست سهامداران حقیقی است.
وی اف��زود: امس��ال ح��دود ۱۱ میلیون ک��د معاملاتی جدید صادر ش��ده و 
س��هامداران به صورت مستقیم وارد بازار شدند، به همین علت رفتار هیجانی از 

ابتدای سال شروع شد و هنوز هم ادامه دارد.
این تحلیلگر بازار س��رمایه بیان ک��رد: اظهار نظرها و وعده ها همچنین برخی 
عوامل بنی��ادی مانند تعیین نرخ دس��توری و... هم پارامتر ه��ای تاثیر گذار در 
تصمیم گیری هس��تند ام��ا نباید اجازه داد هر موضوع پی��ش پا افتاده ای تاثیر 

مستقیم بر روند بازار بگذارد.
مدیر تحقیق و توس��عه بورس تهران با انتقاد از شیوه تخصیص کد معاملاتی 
اظهار کرد: قرار بود افرادی که خواهان کد معاملاتی هستند با شرکت در آزمون 
و تایی��د صلاحیت برای معامله آنلاین این ک��د را دریافت کنند اما این موضوع 
دنبال نش��د و سهامداران تازه وارد بدون آگاهی کامل از ذات بازار با تصمیمات 
عجولانه و دید کوتاه مدت باعث به هم خوردن روند بازار و ضرر و زیان خودشان 

شده اند.
کیانی در ادامه با اشاره به رفتار حقوقی ها گفت: حقوقی ها که در زمان صعود 
بازار درصدد فروش و هم اکنون در بازار نزولی درصدد خرید هستند به نوعی سد 
مقاومتی بازار را تشکیل می دهند؛ اما حمایت حقوقی ها تا زمانی پاسخگو است و 

شاید ادامه این روند نیاز به برنامه و حمایت جدیدی داشته باشد.
این کارشناس بازار سرمایه همچنین بیان کرد: تنها ۱/۱ درصد بازار در اختیار 
صندوق های سرمایه گذاری است که رقم بسیار پایینی است؛ در صورتی که اگر 
برنامه های اصولی تری برای س��هامداران جدید در نظر گرفته شود، می توان آنها 
را به این جمع بندی رس��اند که حتما با رجوع به صندوق ها پا به بازار س��رمایه 

بگذارند.

اخبار

سلمان خادم المله، کارش��ناس بازار سرمایه به ایرنا 
گف��ت: ارتباط مثمر بین بازار س��رمایه و بخش واقعی 
اقتصاد بس��یار ضروری و حیاتی است. در این خصوص 
اس��تفاده از ظرفیت انواع اوراق و ابزارهای تامین مالی 
اس��لامی در کنار س��ایر روش های مرس��وم و متداول 
می تواند زمینه س��از حرک��ت اقتصاد ای��ران در فضای 

رکودی فعلی باشد.
این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه اظهار ک��رد: پس از 
اس��تعفای »حس��ن قالیباف صل« از ریاس��ت سازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار، »محمد عل��ی دهقان دهنوی« 
س��کاندار این سازمان ش��دند. قالیباف، س��الیان سال 
در ب��ورس ته��ران زمام امور را در اختیار داش��ت و در 
طول همین مدت کوتاه در سازمان بورس نیز اقدامات 
مهمی انجام داد ش��اید مهم ترین اتفاقات، کوتاه کردن 
زمان کد سبدگردانی از ۲هفته به نیم روز، بازارگردانی 
همه نمادها، جهت نقدش��وندگی بهتر سهام و مدیریت 

۵۰میلیون سهامدار عدالت بود.

وی اف��زود: با توجه به اس��تقرار رئی��س جدید، لازم 
اس��ت به چند نکته مهم پیش��نهادی ک��ه می تواند در 
اولویت ه��ای اصلی س��ازمان قرار گیرد، اش��اره ش��ود. 
اولوی��ت دادن ب��ه این ام��ور می تواند گره بس��یاری از 

مشکلات در بورس را باز کند.
ایجاد تعادل بین بخش��ی و تعامل مناس��ب با سایر 
بخش های مهم اقتصادی کشور از جمله بازار پول که با 
توجه به رشته تحصیلی و سوابق کاری ایشان و حضور 
در وزارت ام��ور اقتصادی و دارایی بس��یار حائز اهمیت 
است. این موضوع می تواند با سرعت بیشتری پیگیری 
و عملیات��ی ش��ود. در کنار آن حضور مس��تمر رئیس 
س��ازمان در جلسات هیات دولت که می تواند به عنوان 

یک مطالبه اصلی اهالی بازار سرمایه پیگیری شود.
خادم المله گفت: توجه بیش��تر به توس��عه و تعمیق 
رویکرد تامین مالی در بازار سرمایه از طریق روش های 
مختلف در کنار نقدش��وندگی ب��ازار و رونق معاملات 
ثانوی��ه که به دلیل ورود نقدینگی مناس��ب به بازار در 

در امس��ال صورت گرفته، لازم است صورت گیرد. هم 
چنین ایج��اد ارتباط مثمر بین بازار س��رمایه و بخش 
واقعی اقتصاد از جهت تامین مالی بنگاه ها، موسسات و 
شرکت های خصوصی بسیار ضروری و حیاتی است. در 
این خصوص استفاده از ظرفیت انواع اوراق و ابزارهای 
تامین مالی اس��لامی در کنار س��ایر روش های مرسوم 
و متداول می تواند زمینه س��از حرکت اقتصاد ایران در 

فضای رکودی فعلی باشد.
این کارشناس بازارسرمایه اظهارکرد: بر طبق شواهد 
علمی مسیر توسعه و پیش��رفت بیشتر بازارهای مالی 
و بورس ه��ای معتبر در جه��ان، از طریق به کارگیری 
گسترده انواع ابزارهای مالی نوین شامل انواع مشتقات 
مال��ی )از جمل��ه قراردادهای آتی و اختی��ار معاملات( 
و ابزاره��ای جدی��دی مانن��د فروش تعه��دی )فروش 
اس��تقراضی( می گذرد. ای��ن موضوع می توان��د از نظر 
کارای��ی عملیاتی و اطلاعاتی آثار ف��راوان مثبتی را در 
بازار س��رمایه داشته باشد و در شرایط فعلی و با توجه 

به نوس��انات ش��دید صعودی و نزولی بازار، توس��عه و 
اس��تفاده از این ابزارها اقدامی در جهت ثبات و تعادل 
بازار باش��د. ایجاد هماهنگ��ی و همکاری بین نهادهای 
مال��ی و ش��رکت های کارگزاری با بخش ه��ای مبتنی 
بر فناوری اطلاعات بازار س��رمایه در جهت گس��ترش 
و رون��ق معاملات و همچنین جلوگیری از مش��کلات 
احتمالی برای سرمایه گذاران بر طبق تجربیات حاصل 
ش��ده در چند ماه ابتدایی امسال از نکات مهم دیگری 
اس��ت که پیشنهاد می شود دهقان دهنوی به آن توجه 
داشته باشند. این کارشناس بازارسرمایه گفت: با توجه 
به تجربیات موفق جهانی پیش��نهاد می شود، توجه به 
بهبود زیرس��اخت های مبتنی بر فن آوری اطلاعات در 
کل مجموعه بازار سرمایه و همچنین توجه به آموزش 
و تربیت منابع انسانی در بازار به عنوان دو راهبرد اصلی 
مدنظر ق��رار گیرد و قطعا این ۲موض��وع می توانند در 
آین��ده ۲ بال پرواز و اوج گیری بازار س��رمایه در عرصه 

اقتصادی کشور باشند.

س��هیل کلاهچی، کارش��ناس بازار س��رمایه به ایرنا 
گف��ت: ورود نقدینگی به بازار ک��ه از ابتدای هفته آغاز 
شده، می تواند بازار را برای مدتی در مدار صعودی نگه 

دارد و شاهد رشد شاخص کل باشیم.
وی ب��ه رون��د صعودی ش��اخص بورس اش��اره کرد 
و اف��زود: معاملات ب��ورس در هفته گذش��ته از لحاظ 
ورود و خ��روج نقدینگ��ی به بازار از س��مت حقیقی ها 
چندان تعریفی نداش��ت اما تا حدودی شاهد ورود پول 
حقیقی ها به ب��ازار بودیم که این موضوع را می توان به 

عنوان نکته ای مثبت در بازار برداشت کرد. 
وی با بیان اینکه اکنون در بازار، بس��یاری از سهم ها 
به خصوص س��هام شاخص ساز در نقاط حمایتی خوبی 
ق��رار دارند، گفت: یکی از قاب��ل توجه ترین گروه ها در 
بازار گروه پالایش��ی اس��ت که روند معام��لات آن در 
چند روز گذش��ته مثبت بوده اس��ت، ک��ه در نهایت از 
نقاط حمایتی خود عبور و ش��روع ب��ه حرکت کردند. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه به دیگر عامل تاثیرگذار 
در رون��د صعودی معاملات بورس اش��اره کرد و افزود: 
تغییر ریاست در روند صعودی بازار بی تاثیر نبوده است، 
براس��اس تجربیات گذشته همیشه در طول تاریخ بعد 

از تغییر ریاس��ت سازمان بورس، بازار برای چند روزی 
مثبت اس��ت که این موض��وع می تواند کمک کننده در 
تغییر مسیر ش��اخص بورس و بازگشت دوباره بازار به 

مدار صعودی باشد.
کلاهچ��ی نرخ دلار را به عنوان دیگر عامل تاثیرگذار 
در بازگش��ت روند صعودی به معام��لات بورس عنوان 
کرد و اظهار کرد: چند وقت گذش��ته نرخ دلار با روند 
نزولی همراه ش��د و تا محدوده ۲۱ هزار تومان کاهش 
پی��دا کرد، در حال��ی که اکنون دوباره دلار در مس��یر 
صعودی قرار گرفته و وارد کانال ۲۴ هزار تومان ش��ده 
اس��ت. به گفته این کارش��ناس بازار س��رمایه، حرکت 
صعودی دلار در ش��رایط کلی بازار بی تاثیر نبوده و در 
کنار دیگ��ر عوامل، زمینه صعود بازار س��هام را فراهم 
کرده اس��ت. وی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد دلار 
برای دو روز آینده مثبت باش��د اما این احتمال وجود 
دارد که دوباره ش��اهد ریزش��ی در بازار دلار باش��یم و 
ن��رخ آن به کمتر از ۲۰ هزار تومان برس��د. کلاهچی با 
بیان اینکه ن��رخ واقعی دلار در وضعیت فعلی بین ۲۱ 
ت��ا ۲۲ هزار تومان اس��ت، تاکید کرد: از نظر تکنیکالی 
و ج��و حاکم در ب��ازار احتمال اینک��ه دلار تا کمتر از 

نرخ ۲۰ هزار تومان کاه��ش پیدا کند وجود دارد. این 
کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: به طور معمول 
روند قیمت��ی دلار در ایران به گونه ای بوده اس��ت که 
برای یک یا دو سال روند افزایشی داشته اما بعد از آن 
برای مدتی طولانی متعادل بوده اس��ت. وی با اشاره به 
اینکه یکی از مس��ائل تهدیدکننده در معاملات بورس، 
احتم��ال تاثیر منف��ی ریزش دلار بر روند بازار اس��ت، 
گفت: اگر افت ش��دید نرخ دلار در ریزش هایی که بازار 
تا چند وقت گذش��ته تجربه کرده است پیشخور شده 
باشد، در این صورت می توان گفت با افت نرخ دلار بازار 
سهام افت نمی کند و تاثیری از این موضوع نمی گیرد. 
کلاهچی خاطرنش��ان کرد: اکنون بازار دوباره به سمت 
سهام ش��رکت های بزرگ پیش رفته است اما اگر قرار 
باش��د دلار با روند نزولی همراه ش��ود باید روی سهام 
ش��رکت های کوچک متمرکز شد و ممکن است سهام 
ش��رکت های بزرگ همس��و با افت نرخ دلار در مسیر 
کاهشی قرار بگیرند. این کارشناس بازار سرمایه افزود: 
این موضوع طبیعی اس��ت که وقتی بازار بعد از ریزشی 
پرق��درت و پرش��تاب به روند صعودی ب��از می گردد با 
افزایش عرضه همراه ش��ویم و شاهد خروج سهامداران 

از بازار باش��یم. وی با بیان اینک��ه از دیدگاه بلندمدت 
بازار بورس مس��تعد رش��د اس��ت، گفت: شرکت های 
تولی��دی حاضر در ب��ورس با یک س��وم ظرفیت خود 
در حال تولید هس��تند و همچنین تولید برخی از آنها 
بس��یار ناچیز اس��ت اما با توجه به مطرح ش��دن بحث 
برجام و برداشته ش��دن تحریم ها ضمن افزایش تولید 
و سودآوری ش��رکت ها، صادرات از سر گرفته می شود 
که این موض��وع می تواند کمک کننده ب��ه کلیت بازار 
باش��د. کلاهچی اظهارکرد: بازار تا خرداد سال ۱۴۰۰ 
و نزدیک انتخابات ریاست جمهوری ایران مثبت است 
اما س��هامداران نباید در انتظار رش��د پرشتاب شاخص 
بورس باش��ند بلکه فق��ط کلیت ب��ازار می تواند مثبت 
باشد و مس��یر معاملات بازار روندی معقول و منطقی 
خواهد بود. این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: 
س��طح یک میلیون و ٣۰۹ هزار واحد و یک میلیون و 
۴۵۰ ه��زار واحد در ش��اخص کل به عن��وان مقاومتی 
جدی تلقی می ش��وند که در صورت شکسته شدن این 
مقاومت ها می توان به ادامه رشد بازار خوش بین بود اما 
تا زمانی که این محدوده ها شکسته نشود نمی توان در 

انتظار رشد مداوم شاخص بورس باشیم.

راهبردهایالزامی

سهامداراندرانتظاررشدپرشتابنباشند
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